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Slovo na úvod 
Začíná další rok naší činnosti a můžeme se těšit na několik významných událostí. Každým rokem 

připravujeme – pro naše členy a  také pro naše příznivce – kulturní a  společenské akce plné hudby, 
her, výletů. Na  jaře se potkáme v  Janských Lázních při otevření lázeňské sezóny 2. června. Přes léto 
do podzimu se můžeme připravovat na Festival Obrnáři obrnářům a o obrnářích, skoro stejně starý 
jako Asociace polio, který se uskuteční ve dnech 27. až 30. září. Na podzim 24. října v prostorách SZÚ 
v Praze bude uspořádána ve spolupráci se Státním zdravotním ústavem již druhá konference o polio 
a PPS. A od  jara do hlubokého podzimu se budeme potkávat na rekondicích a také na  jánskolázeň-
ské i jiné léčbě, a o tom všem si budeme číst ve Zpravodaji. Máme se tedy na co těšit, ale také máme  
za co poděkovat.

Jako nezisková organizace fungujeme z  dotací, příspěvků a  darů. Velmi si vážíme svých patronů 
a sponzorů, jsme si vědomi toho, že bez dotační pomoci by spolek fungovat nemohl. Všem institucím, 
lidem a firmám děkujeme a věříme, že nám budou svoji přízeň věnovat v rámci možností i nadále, ve-
lice si jejich pomoci vážíme.

PhDr. Marcela Stránská, předsedkyně AP

Patroni a sponzoři 
Děkujeme Úřadu vlády České republiky, Mini-

sterstvu zdravotnictví České republiky i Městské-
mu úřadu Janské lázně za přidělení letošních do-
tací. Děkujeme Státním léčebným lázním Janské 
Lázně za celoroční podporu, Penzionu Sola Fide 
a  Rehabilitaci JL s.r.o. Trutnov při Obchodní aka-
demii Janské Lázně za  vstřícnost při organizaci 
rekondičních pobytů Asociace polio. 

Děkujeme všem dalším podporovatelům, dár-
cům a  členům AP, kteří přispívají vyšší částkou, 
než je členský příspěvek. Všechny najdete na na-
šich webových stránkách. Věříme, že nám zůsta-
nou všichni i nadále naklonění.

Marcela Stránská

O čem jednal výbor Asociace polio
9. 12. 2017 Centrum AP Na Skalce, Praha 
Aktuality

 ▶ M. Stránská oznámila, že změna Stanov se 
bude podávat na Městský soud. Zhodnotila 
akce v  r. 2017 a pochválila práci vedoucích 
rekondicí, kteří pracují dobře a zodpovědně. 
Spokojena byla s  novou rekondicí v  Sana-
toriích Klimkovice. Porovnala s nimi Janské 
Lázně – oproti nim jsou operativní, profe-
sionální. Hodnocen byl již tradiční festival 
OOO, který má svou formu a  je u členů AP 
oblíben. Poděkování patří koordinátorce 
a všem, kteří při organizaci pomáhají. Zprá-
va bude uveřejněna ve Zpravodaji. 

Náměty, připomínky, stížnosti členů výboru
 ▶ M. Mruzková – J. Šebestová tlumočila její  

e-mail: Zpravodaj doručen na Českou poštu 
6. 12., byly upraveny internetové stránky AP, 
doplněny orgány AP, funkce, do sekce Aso-
ciace vloženy dvě nové rubriky (sponzoři 
a dárci, mezinárodní vztahy), upravena hlav-
ní nabídka. Poděkováno V. Tobiášovi, který 
toto vše zajistil technicky.

 ▶ V. Novotná navrhla, aby byl ve  Zpravodaji 
AP znovu vytištěn průkaz obrnářů.

 ▶ J. Šebestová seznámila výbor s tím, že Zpra-
vodaji bylo Národní knihovnou přiřazeno 
mezinárodní standardní číslo seriálu, ISSN. 
V NK jsou nyní uloženy výtisky Zpravodaje 
cca 10 let zpět. Finančně byl uzavřen Festi-
val OOO.

 ▶ H. Opravilová navrhla, aby byl v rámci další-
ho Festivalu pronajat bazén Janských Lázní 
v pátek v rámci rekondice.

 ▶ E. Chadima: v březnu bude jednání s vede-
ním Janských Lázní ohledně Festivalu. Zva-
žuje se účast hudební skupiny Jedličkova 
ústavu The Tap Tap.

 ▶ E. Přibylová: obrnáři v  Ostravě se scházejí 
na  plavání a  organizují neformální srazy, 
15. 12. vánoční setkání. Tlumočila informaci 
M. Havlové o tom, že skupina lékařů ze Špa-
nělska a  Švédska provádí zkoumání mož-
nosti léčby obrnářů infuzí imunoglobuli- 
nu. Měla by zabránit postupující svalové 
ochablosti.
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 ▶ V. Tobiáš uvedl některé změny na  webo-
vých stránkách AP. Financování bude dodá-
no do dotací.

 ▶ M. Langmeierová promluvila o plánovaných 
e-receptech, poplatcích v nemocnicích a dal-
ších novinkách z NRZP.

 ▶ J. Zimová navrhuje u  topidel pro Centrum 
AP dálkové zapínání. M. Stránská a E. Chadi-
ma vybrali ze tří nabídek, zakoupení dvou 
kusů přímotopů cenově do 10 000 Kč, výbor 
koupi odsouhlasil.

 ▶ M. Stránská k  organizování výročního, 
20. Festivalu OOO: M. Mruzková chystá bro-
žuru o  festivalech minulých; byla podána 
žádost o  dotaci na  Městský úřad Janských 
Lázní; účinkování kapely The Tap Tap (stu-
denti a  absolventi Jedličkova ústavu) je fi-
nančně náročné, bude jednáno s  lázněmi; 
možnou akcí může být výstava děl našich 
členů, např. obrazů K. Šolleho.

Zakončení roku 2017
 ▶ Veřejná schůze výboru Asociace polio byla 

zakončena vánočním posezením se členy AP, 
kteří se dostavili ve  velkém počtu. K  80.  na-
rozeninám všichni popřáli H. Opravilové, 
V. Vondrejsovi a J. Zimové hodně zdraví. 

24. 2. 2018 Centrum AP Na Skalce, Praha
Zpráva Kontrolní a revizní komise

 ▶ 27. ledna 2018 proběhla revize hospodaření 
AP za rok 2017. J. Šebestová seznámila přítom-
né s výsledky kontroly. V. Tobiáš jako předse-
da RK shrnul průběh revize a konstatoval zisk.

Aktuality za minulé období
M. Stránská: 

 ▶ První akcí byla letos instalace infrapane-
lů k  vytápění kulturního centra, zakoupil 
E. Chadima na konci loňského roku a jedná-
ním s prodejcem získal 25% slevu.

 ▶ Kontrolní a  revizní komise byla zapsána do   
rejstříku u Městského soudu, výtisk aktualizo-
vaných Stanov bude přiložen ke Zpravodaji. 

 ▶ V loňském roce byly podány žádosti o dota-
ce na čtyři akce – Úřadu vlády, Ministerstvu 
zdravotnictví a  Ministerstvu kultury. Úřad 
vlády přidělil dotaci, u MZ jsme zatím prošli 
do  druhého kola v  rekondicích i  Zpravodaji, 
MK dotaci na  konání Festivalu neposkytlo 
(preferuje žadatele s  víceletou spoluprací). 
M. Stránská bude jednat o spolupráci i pro AP. 

 ▶ Město Janské Lázně přidělilo AP dotaci na   
Festival, bude podepsána Dohoda u  příle-
žitosti březnového jednání v  Janských Láz-
ních, kdy se předsedkyně a  místopředseda 
zúčastní dojednaných schůzek s  ředitelem 
a  primářkou SLL. Jednat budou o  uzavření 
memoranda mezi SLL a Asociací polio, pořá-
dání festivalu, účasti na konferenci, možnosti 
prodloužení lázeňské léčby na pět týdnů atd.

 ▶ Zpracovala přednášku o polio a PPS pro UK 
katedru fyzioterapie. Vzhledem k  velkému 
zájmu o toto téma se připravuje pro letošní 
rok další.

 ▶ Přípravy na  říjnovou konferenci se SZÚ 
vedou: za  SZÚ MUDr.  Fabiánová, za  AP 
MUDr. H. Opravilová. Dalšími členy byly na-
vrženy lékařky E. Přibylová, M. Langmeiero-
vá, E. Bébrová, M. Havlová, J. Tichá.

 ▶ EPU: Od letošního roku jsme řádnými členy 
EPU (zápisné činí 50 €), roční poplatek 50 €. 

 ▶ M. Novosad ze zdravotních důvodů podal 
rezignaci na svoji funkci. Výbor navrhl, aby 
se letošního zasedání EPU zúčastnila před-
sedkyně M. Stránská. Tato otázka zatím zů-
stává otevřená.

Náměty, stížnosti, připomínky, žádosti  
členů výboru

 ▶ E. Chadima – na rekondici Janské Lázně I je za-
tím 32 přihlášených osob, na rekondici Klimko-
vice je naplněný stav – 20 osob + 4 náhradníci. 

 ▶ H. Opravilová – rekondice Janské Lázně II 
na  žádost vedoucího Sola Fide, bude zkrá-
cena a posunuta o jeden den, tedy od nedě-
le 23. 9. do neděle 30. 9. 2018.

 ▶ M. Langmeierová – uvažuje se o platbách za  
hospitalizaci, určitě by činily více než 100 Kč. 

 ▶ L. Zušťáková – navázána družba se střed-
ní zdravotní školou, návrh na  přednášku 
ohledně očkování proti polio. 

 ▶ M. Mruzková – pracuje na  organizaci Fes-
tivalu, připraví brožuru o  předchozích 
festivalech. Sbírá podklady pro další číslo 
Zpravodaje. Ráda by na webu zveřejnila po-
děkování dárcům a sponzorům. M. Stránská 
připraví úvod za vedení AP.

 ▶ M. Stránská – navrhuje zveřejnit ve Zpravodaji 
výzvu pro zájemce o účast ve výzkumu mož-
nosti léčby obrnářů infuzí imunoglobinu. Měla 
by zabránit postupující svalové ochablosti. M. 
Havlová připraví informaci do Zpravodaje.
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21. 4. 2018 Centrum AP Na Skalce, Praha
M. Stránská přivítala MUDr.  K. Fabiánovou, 
Ph.D., zastupující v  chystané Konferenci part-
nerský Státní zdravotní ústav Praha, podrobně 
bod 2.
Aktuality

 ▶ Předsedkyně M. Stránská se za  AP zúčast-
nila zahajovacího jednání Pracovní skupiny 
Pacientské rady pro zdravotně-sociální po-
mezí při MZ, projednány zejména priority 
pacientů v oblasti zdravotně-sociálního po-
mezí. Je třeba spolupráce na  hrazení péče 
na  zdravotně-sociálním – nepropojenost 
MZ a  MPSV ilustruje např. neexistence par-
kovací karty pro osoby se zdravotním posti-
žením v EU, ČR byla oslovena Evropskou ko-
misí k vytvoření jednotné karty, MPSV tuto 
iniciativu odmítlo. Další témata: posudkové 
lékařství, kompenzační pomůcky, odlehčo-
vací služby, rehabilitace. 

M. Stránská:
 ▶ Připomněla problémy s  prodlužováním 

lázeňské léčby (podává návrh na  jednání, 
zákon MZ 1/2015 není dodržován). Naše 
diagnóza by mohla být zařazena pod vzác-
ná onemocnění, např. slovenská AP je tak 
od roku 2017 vedena.

 ▶ MZ poskytlo dotace v  plné žádané výši: 
obdrželi jsme 331  800 Kč na  rekondice, 
pro Zpravodaj – 55  000 Kč, který je velmi 
kvalitně zpracováván. Úřad vlády poskytl 
73 890 Kč.

 ▶ V  březnu se M. Stránská, E. Chadima 
a  H.  Opravilová zúčastnili jednání v  Jan-
ských Lázních: na  MěÚ byla podepsána 
darovací smlouva na  dar ve  výši 2  000 Kč 
od města; setkali se s novým ředitelem SLL, 
Mgr.  Voženílkem k  projednání letošní spo-
lupráce, dále s primářkou SLL MUDr. Uiber- 
layovou. Novinkou je budování muzea his-
torie lázní v Sokolovně.

 ▶ 2. června na zahájení lázeňské sezony v Jan-
ských Lázních budou přítomni zástupci AP 
prezentovat AP a  zájemcům podávat infor-
mace o polio.

 ▶ V průběhu července se bude konat setkání 
vedení lázní s představiteli kraje a poslanci 
za kraj, pozváni byli představitelé nejvýraz-
nějších diagnóz, za  AP M. Stránská a  M. Ši-
můnek za Společnost C-M-T, z.s.

Konference o polio
 ▶ Vyčerpávající informace k přípravám podala 

MUDr. Fabiánová za SZÚ, MUDr. Opravilová 
a  M. Stránská za  AP. Rozdělení financování 
akce: prostory, kontakty s  odbornou veřej-
ností zajistí SZÚ, Asociace zase odměny pro 
přednášející, občerstvení (z dotace Úřadem 
vlády 2018). Ve Zpravodaji bude informace 
pro zájemce o účast na Konferenci, přihláš-
ky shromažďuje V. Hesounová. Program 
bude zveřejněn na  webových stránkách 
do  poloviny června. Účast přislíbil předse-
da slovenské AP, Š. Grajcár, referáty před-
nesou MUDr.  Částková, MUDr.  Fabiánová, 
MUDr.  Uiberlayová, doc.  Vondrejs. Zájemci 
z  našich řad v  rámci diskuze, Mgr.  Mruz-
ková osloví členy, kteří by mohli přítom-
né seznámit se svým životním příběhem.  
Kontaktovat MUDr.  Krawczyka za  Ostravu 
přislíbila MUDr.  Přibylová. Asociace děkuje 
MUDr.  Fabiánové za  její aktivní pomoc při 
zajišťování akce. Připomínáme, že na  den 
konání konference, 24. 10., připadá World 
Polio Day – Světový den polio. Bude i  MZ 
toto datum vyhlašovat?

Největší letošní akce
 ▶ Čtyři rekondiční pobyty – 2× Janské Lázně, 

Karlovy Vary a Klimkovice. Podzimní rekon-
dice v JL posouvá termín pobytu na 23. až 
30. 9. (mínus 1 den), rekondice v Karlových 
Varech se prodlužuje na 10. až 17. 6. (plus 1 
den). 

 ▶ Festival obrnáři obrnářům a  o  obrnářích, 
velká akce bude probíhat ve  dnech 27. až 
30. 9. 2018. 

MUDr. Fabiánová na zasedání výboru AP 
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 ▶ Konference o polio.
 ▶ Zpravodaj 2×.

Náměty, stížnosti, připomínky, žádosti  
členů výboru

 ▶ M. Mruzková se 5. až 8. 5. zúčastní jedná-
ní slovenské Asociace polio v  Piešťanech. 
Na  vydání Zpravodaje pracuje, termín ex-
pedice bude posunut v  dostatečném čase 
po  rekondici. Upozorňuje na  jednotné 
uvádění názvu – kontrolní a revizní komise. 
Na  webu je zveřejněna spolupráce se SZÚ 
a sponzoring. 

 ▶ M. Stránská s  J. Páníkovou navštíví Kon-
stantinovy Lázně, kde je možná rekondice 
2019, pokud bude zájem alespoň dvanác-
ti členů AP. Na  Festival, navazující na  re-
kondici, nepřidělilo MK dotaci, navrhuje 
uvolnit z pokladny cca 30 000 až 35 000 Kč.  
Výbor tuto částku odsouhlasil. Je třeba  
zajistit fungování pražské polio poradny, 
aby ji mohli členové běžně využívat. Je otáz-
kou, zda by to bylo možné i pro mimopraž-
ské členy.

 ▶ MUDr.  Fabiánová projevila zájem stát se 
členkou Asociace polio, děkujeme. Kon-
taktovala redaktorku ČT, která natáčela 
na  předminulém Festivalu. Redaktorka 
projevila zájem o  akce, jejichž seznam 
od  MUDr.  Fabiánové získala. To nám může 
pomoci prosadit nás do medií. 

 ▶ J. Šebestová seznámila členy výboru s GDPR 
(ochrana osobních údajů), začíná platit 
od 25. 5. 2018. I když AP vždy chránila úda-
je svých členů, přece jenom se i nás nějaké 
změny týkají. 

 ▶ V. Tobiáš se zúčastnil konference INSPO, 
konference o  technologiích pro osoby se 
specifickými potřebami. Týkala se přede-
vším nevidomých a neslyšících osob.

19. 5. 2018 Sola Fide Janské Lázně
Aktuality

 ▶ Předsedkyně AP informovala o účasti na vý-
roční schůzi slovenské Asociácie polio v Pieš-
ťanech. Důležitým bodem jednání byla spo-
lupráce v  rámci EPU. Předseda slovenské  
AP Š. Grajcár, který je rovněž členem české 
AP, bude v tomto roce zastupovat českou AP 
na fórech EPU. Dále přislíbil účast na konfe-
renci o polio. Vedení slovenské AP umožnilo 

spojení na  MUDr.  Gazdíkovou, věnující se 
PPS, pro pozvání na konferenci. Projednány 
byly další společné akce.

 ▶ M. Stránská navázala spolupráci s  Post Be-
llum, o.p.s., která zpracovává nejrozsáhlejší 
veřejně přístupnou pamětnickou databázi 
v Evropě, Paměť národa. Předsedkyně (AP) 
dojednala zapojení AP v rámci této databá-
ze pro případnou spolupráci při získávání 
dotace asociacím české, slovenské a maďar-
ské z Visegrádského fondu.

Zahájení lázeňské sezony
 ▶ SLL Janské Lázně nabídly pro letošní rok 

a  paní kulturní I. Korytářová vyčlenila pro 
AP v  rámci zahájení lázeňské sezóny dne 
2.  6.  2018 propagační stánek na  kolonádě. 
Asociace zde představí na panelu historické 
fotografie, materiály o  dětské obrně, lite-
rární práce A. Wokouna. Účast zástupců AP 
M. Stránské, E. Chadimy, eventuálně dalších 
členů AP.

Naše letošní akce
 ▶ M. Mruzková: Zpravodaj AP č. 1-2 2018 

je v  přípravě, vydání plánováno kolem 
8. 6. 2018. 

 ▶ E. Chadima: informoval o  právě úspěšně 
probíhající rekondici v  Janských Lázních, 
kde žhavou novinkou bylo uspořádání kul-
turního večírku s účastí V. Vosáhla. 

 ▶ Pro rok 2019 je v  plánu rekondiční pobyt 
v  Konstantinových Lázních (podle členské-
ho zájmu). 

 ▶ Požadavky vedoucích rekondicí by měly být 
připraveny do poloviny srpna pro zpracová-
ní do žádosti o dotace na rok 2019. 

 ▶ V  souvislosti s  jeho příspěvkem se rozvi- 
nula diskuze o  účasti na  rekondicích. 
V tomto směru se připraví vnitřní směrnice 
na upřesnění. 

 ▶ H. Opravilová podala informace o připravo-
vané konferenci o  polio (přihlášky k  účasti, 
technické požadavky). MUDr.  K.  Fabiá-
nová bude za  SZÚ zahajovat organizaci 
v  srpnu, plánované datum konání konfe-
rence je 24.  10.  2018. Příspěvky přislíbili 
MUDr.  M.  Havlová, MUDr.  I. Uiberlayová, 
doc.  V. Vondrejs, předseda slovenské AP; 
další přednášející zatím zvažují. Předpoklá-
dá se aktivní účast a  vystoupení členů AP, 
obdobně jako v roce 2015.
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Důležité informace
Změna termínu rekondic:
Červnová – Karlovy Vary
Rekondice v Karlových Varech se prodlužuje o jeden den od 10. 6. do 17. 6. 

Ludvika Bradová
Zářijová – Janské Lázně II
Na žádost správce penzionu Sola Fide, se posunuje nástup zářijové rekondice v Janských Lázních 
na neděli 23. 9. Rekondice bude tedy probíhat od 23. 9. do 30. 9. 2018, to je sedm dní. Podrob-
nější informace jsou v průvodním dopise zaslaném účastníkům rekondice. 

MUDr. Hana Opravilová

Upozornění pro neznámé plátce členských příspěvků
 ▶ Dne 5. 1. 2018 byl uhrazen členský poplatek ve výši 200 Kč poštovní poukázkou na poště Karlo-

vy Vary 1. Protože jsme podle variabilního a specifického symbolu nemohli plátce identifikovat, 
kontaktovali jsme Českou poštu, která nám sdělila, že na podacím dokladu není uvedeno jmé-
no! Dotyčný neznámý je tudíž veden jako neplatič. Prosím, ozvěte se, případně zašlete okopí-
rovaný hlavní díl poštovní poukázky A. 

 ▶ 6. 4. 2018 přišel na účet členský příspěvek od pana Nágla Stanislava ve výši 100 Kč. Nebyl uve-
den ani variabilní ani specifický symbol a  v  naši kartotéce není žádný pan Nágl, nebo paní 
Náglová. Takže zase nevíme, za koho platba je. 

Platební morálka
Rozloučili jsme se s  neplatiči, kteří již nejméně tři roky nezaplatili členský příspěvek. Tudíž jim 
toto číslo Zpravodaje nebude doručeno. V případě doplacení členských příspěvků Zpravodaj AP 
dodatečně zašleme.

J. Šebestová, tajemnice – mobil: 728 119 174, e-mail: asociacepolio@seznam.cz 

Sledování doručení Zpravodajů č. 3-4
Poslední dvojčíslo Zpravodaje vychází pravidelně v první polovině prosince. Je v něm složenka 
a informace o platbě členských příspěvků na další rok. Stává se, že nám v lednu, někdy i později, 
voláte, že nemáte složenku na  zaplacení členského a  chtěli byste se přihlásit na  některou z  re-
kondicí. Znamená to, že jste neobdrželi poslední číslo našeho časopisu. V podstatě nemáte ani 
informace o aktivitách, které Asociace pro vás v dalším roce chystá. Proto doporučujeme, pokud 
v prosinci neobdržíte Zpravodaj, volat paní tajemnici J. Šebestové (kontakt viz výše), která zkont-
roluje a ověří jeho doručení. 

Redakce

Hospodaření za rok 2017
Dne 27. ledna 2018 proběhla revize hospodaření Asociace polio členy AP ve složení: 

členové kontrolní a  revizní komise Václav Tobiáš, Milan Plašil, Jana Zeminová a  tajemnice AP  
Jaroslava Šebestová. 

Členové navázali na předcházející kontrolu provedenou za rok 2016. Provedli kontrolu všech 
účetních dokladů za rok 2017 a dále provedli kontrolu bankovních účtů a pokladny. Členové AP 
nezjistili žádné závady. Vedení veškeré dokumentace odpovídá zákonům o účetnictví. Předmě-
tem revize byl stav finanční hotovosti na jednotlivých účtech a v pokladně.
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Kontrola pokladní hotovosti
Počáteční stav k 1. 1. 2017 0,00 
Příjmy 15 385,00 
Výdaje 13 111,00 
Stav v pokladně k 31. 12. 2017 2 274,00 

Kontrola bankovních účtů
Účet u ČS, a.s. (provozní) č. 80413349/0800
Počáteční stav k 1. 1. 2017 337 000,83 
Příjem ze zrušeného dotačního účtu k 31. 12. 2016 108 410,57 
Příjmy 116 260,10 
Výdaje 63 071,08 
Převod na nově založený dotační účet 108 410,57 
Konečný zůstatek k 31. 12. 2017 390 189,85 

Účet u UniCredit Bank (dotační) č. 2113993458/2700
Počáteční stav k 1. 1. 2017 0,00 
Převod částky zrušeného dotačního účtu k 31. 12. 2016 108 410,57 
Příjmy 997 950,26 
Výdaje 1 004 914,89 
Konečný zůstatek k 31. 12. 2017 101 445,94 

Celkem peněžní prostředky k 31. 12. 2017 493 909,79 

Přehled o příjmech a výdajích za rok 2017 

Příjmy

Příjmy od daně z příjmů osvobozené:

Členské příspěvky 104 104,00 Kč 

Sponzorský dar 11 250,00 Kč 

Příjmy, které nejsou předmětem daně z příjmů: 

Dotace Úřadu vlády 75 435,00 Kč 

Dotace MK ČR 35 000,00 Kč 

Dotace MZ ČR 240 000,00 Kč 

Mimořádné příjmy 7 497,00 Kč 

Příjmy zdaněné srážkovou daní:

Úroky BÚ 66,36 Kč 

Ostatní příjmy: 

Platby od účastníků rekondičních léčebných pobytů* 656 243,00 Kč 

Celkem příjmy 1 129 595,36 Kč 

* Nejsou příjmy AP
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Výdaje

Poštovné, kopírování*  5 173,60 Kč 

Poplatky za vedení BÚ 2 777,45 Kč 

Náklady kulturně společenského centra* 24 619,00 Kč 

Ostatní výdaje AP* 36 064,14 Kč 

Služební cesty výboru AP* 17 557,00 Kč 

Léčebné rekondiční pobyty* 715 752,00 Kč 

Vratky plateb členů na rekondiční pobyty 53 392,00 Kč 

Přeplatky členům na rekondiční pobyty 76 250,00 Kč 

Storno poplatek platby rekondičního pobytu 468,25 Kč 

Náklady na Festival OOO*  35 306,70 Kč 

Zpravodaj AP* 63 625,00 Kč 

Mzdy, odměny* 48 000,00 Kč 

Srážková daň z úroků 11,83 Kč 

Daň dle zvláštní sazby 2 100,00 Kč 

Celkem výdaje 1 081 096,97 Kč 

* Částečně hrazeno z dotací poskytnutých Úřadem vlády, MK ČR a MZ ČR

Svolání shromáždění všech členů AP s plnou mocí
Výbor Asociace polio se sídlem Jabloňová 2891/2, 106 00 Praha 10 svolává shromáždění 

všech členů, které se uskuteční v sobotu dne 29. září 2018 od 10.00 hodin v Malém sále Janského 
dvora SLL Janské Lázně.

Program: 
1. Zahájení. 
2. Schválení zapisovatele a ověřovatele zápisu. 
3. Informace o činnosti za poslední období. 
4. Schválení výroční zprávy a účetní závěrky hospodaření za rok 2017 – viz webové stránky AP,  

schválení zprávy o hospodaření. 
5. Plány na rok 2019. 
6. Diskuse, přijetí usnesení, závěr. 

Registrace členů AP začíná v 9.30 h. Účastnit se mohou všichni členové, i neaktivní (neplatící), 
ale ti nemohou volit. Členům nepřísluší náhrada nákladů, které jim vzniknou v souvislosti s jejich 
účastí na shromáždění všech členů AP.

S ohledem na potřebu usnášeníschopnosti členské schůze prosíme o osobní účast, případně 
o zastoupení jinou osobou, k čemuž lze využít dále uvedený formulář plné moci.

Za Asociaci polio předsedkyně PhDr. Marcela Stránská
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PLNÁ MOC

Já, níže podepsaný člen Asociace polio, zmocňuji tímto paní/pána: 

……………………………………….………………………………………………………….……………

k zastupování včetně hlasování na shromáždění všech členů AP, konané 29. září 2018.

Dne ………………….………………….  ………………………………………………………
      jméno a podpis zmocnitele

Zmocnění přijímám v plném rozsahu.

Dne ………………….………………….  ………………………………………………………
      jméno a podpis zmocněnce

Vyplněnou Plnou moc zašlete na  sídlo Asociace polio – Jabloňová 2891/2, 106  00 Praha 10,  
případně odešlete od zmocnitele a se souhlasem zmocněnce na e-mailovou adresu sekretariátu: 
asociacepolio@seznam.cz.

Kulturně společenský festival Obrnáři obrnářům a o obrnářích 2018 
27. až 30. září 2018, Janské Lázně
Zveme vás na tradiční festival do Janských Lázní. 
Festival připravujeme s  podporou a  pod záštitou Státních léčebných lázní s. p.  Janské Lázně 
a Městského úřadu Janské Lázně. 

Čtvrtek 27. září 
10.00 h Sola Fide: Schůze výboru Asociace polio 

Příjezd účastníků na Festival 2018, neformální setkání 

19.00 h Kolonáda: Obrnáři baví obrnáře s vernisáží výstavy Z historie festivalů, 
jednotlivá vystoupení, k poslechu a tanci hraje kapela Polio Melody Band

Pátek 28. září
Kulinářský den a Oslava100 let České státnosti: Celodenní akce na náměstí plná lákavých 
dobrot. Ve stáncích na kolonádě můžete ochutnat z kuchařského umění místních restaurací, 
najdete stánky s regionálními potravinami a výrobky od místních farmářů. Hudební doprovod. 
Pořadatel – Státní léčebné lázně Janské Lázně s.p.
19.00 h RELAX u kolonády Dolní promenáda: Večer s Polio Melody Band 

Sobota 29. září
Konzultační den polio 
9.30 h Janský dvůr, Malý sál: Prezentace Festivalů OOO od roku 1999
10.00 h Janský dvůr, Malý sál: Oficiální zahájení festivalu, vystoupení hostů

Shromáždění členů Asociace polio: aktuální informace, diskuze

14.00 h Kolonáda: Otevření Výstavy Paličkovaná krajka Blaženky Šalomonové  
s praktickou ukázkou
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15.00 h Podium před kolonádou: Vystoupení kapely Polio Melody Band 

19.00 h Kolonáda: Společenský večer s produkcí Vosa Bandu, k tanci a poslechu hraje  
Miroslav Vosáhlo do 23.30 h

Neděle 30. září 
10.00 h Sola Fide: Schůze výboru Asociace polio 

Volný program, přátelská setkání, odjezd účastníků Festivalu 2018

Drobné změny vyhrazeny. Vstup na všechny akce v rámci Festivalu jsou pro členy Asociace polio zdarma. 

Obrnáři, kteří chtějí vystoupit v kulturním pořadu Obrnáři baví obrnáře, ať se přihlásí  
koordinátorce festivalu Márii Mruzkové: tel. 739 523 510, e-mail m.mruzkova@post.cz.  

Aktivní účastníci obdrží malý dárek.

World Polio Day 2018 
Světový den boje za vymýcení dětské obrny vyhlášený OSN

Oddělení epidemiologie infekčních nemocí, Centrum epidemiologie a mikrobiologie,  
Státní zdravotní ústav Praha a Asociace polio pořádají ve středu 24. října 2018 od 9.30 h  

ve velké přednáškové síni, v budově č. 11 SZÚ, Šrobárova 48, Praha 10  
jednodenní odbornou konferenci (konzultační den) na téma:

Postpoliomyelitický syndrom. Přenosná dětská obrna.  
Zkušenosti obrnářů.

Předběžný program:
Epidemiologická situace, historie a současnost.  

Očkování. Principy terapie a rehabilitace. Kazuistiky.

Garant akce: MUDr. Jitka Částková, CSc.
Koordinátor akce: MUDr. Kateřina Fabiánová, Ph.D.

Kontakt: katerina.fabianova@szu.cz, tel.: 267 082 445
Konference bude zakončena předáním osvědčení v rámci celoživotního vzdělávání.

Vážení členové Asociace polio, pokud máte osobní zájem o uvedenou konferenci, věnujte  
pozornost následujícím informacím.
1. Chcete-li se konference zúčastnit, musíte se zaregistrovat (zajištění míst v posluchárně)  

telefonicky nebo e-mailem u pani Věry Hesounové: telefon: 737 444 239, e-mail:  
vera.hesoun@seznam.cz. V případě, že pojedete autem, nahlaste SPZ, abychom mohli  
zajistit vjezd do areálu SZÚ. SZÚ vyhradí parkoviště.

2. Předpokládaná délka konference bude od 9.30 h do 16.00 h s přestávkami na občerstvení, 
které bude zajištěno.

3. Dostupnost: posluchárna je bezbariérová (nájezdová šikmá plošina, výtah).
4. V rámci diskuse rádi uvítáme vaše příspěvky týkající se života obrnářů, vaše problémy, 

životní příběhy, vlastní zkušenosti, náměty na zlepšení, atd.

Bližší informace poskytne: 
MUDr. Hana Opravilová, telefon: 705 302 343, e-mail: h.opravilova@seznam.cz
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Informace o zpracování osobních údajů
Od 25. května platí Obecné nařízení o ochra-

ně osobních údajů GDPR. Nařízení (EU) 2016/679 
(GDPR) představuje právní rámec ochrany osob-
ních údajů platný na celém území EU, který hájí 
práva jejích občanů proti neoprávněnému za-
cházení s jejich daty a osobními údaji.

Ochrana soukromí a osobních údajů je pro 
Asociaci polio velmi důležitá. Asociace polio 
vždy chránila a chrání vaše osobní údaje a při 
zpracování těchto údajů se řídí příslušnými 
právními předpisy, zejména obecným naříze-
ním o ochraně osobních údajů (GDPR) a záko-
nem o zpracování osobních údajů.
Co je osobní údaj a kdo je subjektem údajů? 

Osobní údaj definuje zákon o ochraně osob-
ních údajů jako jakoukoliv informaci týkající 
se určeného nebo určitelného subjektu úda-
jů. Jde o  údaj, který je spojený s  určitou oso-
bou, který sám o sobě, např. rodné číslo, nebo 
v kombinaci s jinými údaji, může vést k identi-
fikaci určité osoby. Subjektem údajů je vždy 
pouze fyzická osoba. 

Ochranu podle zákona o  zpracování osob-
ních údajů požívají pouze osobní údaje fyzic-
kých osob. 

Osobními a  identifikačními údaji se rozu-
mí zejména: jméno, příjmení, adresa, datum 
narození, rodné číslo/popř. národní identi-
fikátor, věk, oslovení (pohlaví), čísla předlo-
žených dokladů, kontaktní telefonní číslo,  
e-mailové spojení, bankovní spojení. 

Asociace polio zpracovává pouze osobní 
údaje, které získala přímo od vás, a to v rozsahu:

 ▶ Jméno a příjmení
 ▶ Datum narození
 ▶ Rodné číslo
 ▶ Adresa
 ▶ Kontaktní údaje (telefon, e-mail)

Tyto údaje používáme v  souladu se záko-
nem o ochraně osobních údajů pouze pro za-
jištění a udržování kontaktu mezi vaší osobou 
a Asociací polio.

V souvislosti se Závaznou přihláškou na rekon-
diční pobyt zpracováváme také zvláštní osobní 
údaje – zdravotní stav, zdravotní znevýhodnění.

I  tyto údaje jsou určeny pouze pro eviden-
ci AP a  Ministerstva zdravotnictví, které nám 
na  rekondiční pobyty poskytuje dotace ze 
státního rozpočtu. 

Asociace polio zpracovává vaše údaje po zá-
konem definovanou dobu.

Můžete si být naprosto jisti, že s  vašimi 
osobními údaji nakládáme s  řádnou péčí 
a v souladu s platnými právními předpisy. Vaše 
osobní údaje chráníme v  maximální možné 
míře, která odpovídá technické úrovni dostup-
ných prostředků.

Přístup k údajům, které Asociace polio zpra-
covává, může mít pouze správce údajů a dále 
omezená skupina osob, přičemž pro všechny 
tyto skupiny osob existují závazné postupy.

Tyto postupy upravují délku zpracování jed-
notlivých osobních údajů, povinnost mlčenli-
vosti, bezpečnostní pravidla, atd.
Aktualizace osobních údajů

Jelikož zpracováváme vaše osobní údaje, 
může nastat situace, kdy dojde k jejich změně. 
V  takovém případě nám, prosím, změnu bez 
zbytečného odkladu oznamte.
Jaká máte práva k vašim osobním údajům:

Ve  vztahu k  vašim osobním údajům, které 
zpracováváme, máte následující práva, která 
vůči nám jako správci můžete uplatnit:

 ▶ Právo získat potvrzení o  (ne)zpracovávání 
vašich údajů a na přístup k osobním údajům, 
které se vás týkají a které zpracováváme.

 ▶ Právo na  opravu nebo doplnění vašich osob-
ních údajů, pokud jsou nepřesné nebo neúplné.

 ▶ Právo na výmaz nebo omezení zpracovává-
ní vašich osobních údajů, pokud jsou splně-
ny podmínky dané právními předpisy.

 ▶ Právo vznést námitku proti zpracování 
osobních údajů, které se vás týkají.

 ▶ Právo na  přenesení vašich osobních údajů 
k jinému správci.
Pokud se domníváte, že zpracování vašich 

osobních údajů je v rozporu s právními předpisy, 
máte právo podat stížnost u dozorového úřadu, 
kterým je Úřad pro ochranu osobních údajů. 

Jaroslava Šebestová

General
Data
Protection
Regulation
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Aktivity Európskej únie polio 
(Převzaté z Informátora AP v SR č. 1/2018.)

 ▶ Ako sme už informovali minulý rok v  jesen-
nom čísle nášho Informátora, EPU má od po-
sledného Valného zhromaždenia, ktoré sa 
uskutočnilo v  júni 2017 v  nemeckom Lob- 

bachu, novú pre- 
zidentku – stala  
sa ňou pani Gurli  
Bechmann Nielsen, 
viceprezidentka  
organizácie Polio  
Denmark z Dánska.  
Rád by som ju tu 
krátko predstavil.  
Je to približne na- 
ša rovesníčka (roč. 
1951), obrnu do-

stala vo veku 8 mesiacov, to, čo nasledovalo 
potom, poznáme všetci z  vlastnej skúse-
nosti – hospitalizácie, liečenia, rehabilitácie. 
Je vydatá, má troch synov a aktuálne osem 
vnúčat. V  roku 1996 prestala kvôli PPS pra-
covať, o to viac sa však zapájala do aktivít za-
meraných na pomoc ľuďom so zdravotným 
postihnutím. Viac ako 12 rokov je členkou 
výboru Polio Denmark, vo funkcii viceprezi-
dentky je od  júna 2016, od  r. 1995 je pred-
sedníčkou miestnej pobočky Polio Denmark. 
Gurli má bohaté skúsenosti aj v oblasti me-
dzinárodnej spolupráce – pracovala na pro-
jektoch vo Vietname a  na  Filipínach, úzko 
spolupracuje s  polio organizáciami v  sever-
ských krajinách. Odhaduje sa, že v  Dánsku 
je asi 10 tisíc ľudí s  následkami po  detskej 
obrne, asi polovica z nich má rozvinutý PPS. 
V Dánsku sa proti polio očkovalo od r. 1955, 
posledný výskyt detskej obrny bol tam za-
znamenaný v r. 1976.

 ▶ Na zasadnutí výboru EPU, ktoré sa uskutočni-
lo v piatok 2. februára 2018 v Paríži v jednom 

z hotelov kúsok od letiska Charlesa de Gaula, 
sa zúčastnili takmer všetci jeho členovia, kvô-
li zdravotným problémom sa ospravedlnili 
David Mitchell z Anglicka a John McFarlane 
z Írska, bývalý prezident, s ním sme však boli 
spojení cez skype. Na programe zasadnutia 
bolo hodnotenie uplynulého roka, správa 
o čerpaní finančných prostriedkov, ale najmä 
príprava Valného zhromaždenia, ktoré sa 
uskutoční v  sobotu 16. júna 2018 v  Rhein-
sbergu, Nemecko, asi 70 km severozápadne 
od  Berlína. Dôležitou bola aj diskusia o  ďal-
šom smerovaní a  celkovom fungovaní EPU 
v horizonte najbližších rokov, najmä v súvis-
losti s  tým, ako nám postupne ubúdajú sily 
a tiež ako postupne rednú naše rady.  

 ▶ Internetová stránka EPU (www.european-
polio.eu) už dlhší čas nie je aktualizovaná, 
v súčasnosti sa intenzívne pracuje na jej ino-
vácii s tým, že ju do správy preberajú Dáni 
tak z hľadiska obsahového, ako aj formálne-
ho ako jej administrátori. 

 ▶ Aj kvôli tomu je najnovšie, marcové číslo 
Newslettra EPU (newslletter je niečo ako náš 
Informátor alebo český Zpravodaj, vychádza 
2× ročne v  elektronickej forme v  anglickej 
a  nemeckej mutácii) bohatšie ako tie pred-
chádzajúce. Na jeho príprave som sa aktívne 
podieľal aj sám tým, že som preň spracoval 
dva príspevky (Lepší prístup ku kúpeľnej 
starostlivosti pre obrnárov na Slovensku; Je 
polio a/alebo PPS zriedkavá choroba?) a tro-
chu som pomohol aj pri jeho finalizácii, teda 
jazykovej korektúre anglickej verzie, grafic-
kej úprave a celkovom návrhu. Ak by ste mali 
záujem prezrieť si EPU Newsletter podrob-
nejšie, či už anglickú alebo nemeckú verziu, 
rád Vám ju pošlem. 

Štefan Grajcár, stefan.grajcar@gmail.com

V Piešťanech na srazu 
Začátkem května se členové Asociace polio 

v  SR již několik let scházejí v  Piešťanech. Ne-
bylo tomu jinak ani letos. Od  soboty pátého 
do  úterka osmého května patřil hotel Satelit 
této slovenské obranářské rodině. Mezi ně 
jsme se vklínily i my, zástupkyně české Asocia- 
ce polio. Já a paní předsedkyně PhDr. Marcela 

Stránská. Ta využila zejména možnost konzul-
tovat aktuální věci se slovenským předsedou 
AP panem Štefanem Grajcárem. Požádala ho, 
aby zastupoval i českou AP v tomto roce na ev-
ropském fóru.  

Na členské schůzi, která je pravidelnou sou-
částí srazu, informovala přítomné o  činnosti 
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naší AP plánované na tento rok. Ať už jde o re-
kondice (plánované jsou čtyři), vydávání Zpra-
vodaje dvakrát do roka nebo Festival Obrnáři 
obrnářům a  o  obrnářích. K  organizaci těchto 
aktivit nám napomáhají dotace od  Minister-
stva zdravotnictví ČR na  rekondice a  časopis, 
a od Úřadu vlády ČR na administrativu, zahra-
niční výjezdy, konference. Na  24. 10. je plá-
novaná v pořadí už druhá konference o polio 
ve spolupráci se Státním zdravotním ústavem 
v  Praze. Paní předsedkyně také informovala 
o tom, jak navštěvuje vysoké školy, kde předná-
ší medikům a fyzioterapeutům o životě s polio. 
Taktéž se zmínila o  Pacientské radě při Minis-
terstvu zdravotnictví, kde v rámci komise soci-
álně právního pomezí budou podávat podněty 
ohledně lázeňství, zdravotních pomůcek, léků 
a  jiných aktuálních požadavků zdravotně po-
stižených. Předseda AP v SR Štefan Grajcár pře-

vzal od hosta, Ing. Moniky Vráblové z Bratislavy 
významné ocenění za dosavadní práci od Slo-
venského zväzu telesne postihnutých. Bylo to 
zasloužené ocenění a všichni jsme panu před-
sedovi rovněž poděkovali za jeho aktivity a sr-
dečně pogratulovali.  

Nutno dodat, že nádherné počasí, jaké jsme 
měli, všichni přijali s  radostí. Piešťany jsou pří-
jemným lázeňským městem, tak všichni využili 
možnost procházet se po  centru, lázeňském 
parku a  lázeňském ostrově. Tradičně jsme se 
pobavili na večírku s dídžejem a tombolou. Zá-
věrečný večer zase proběhl s kytarou a písnič-
kami všeho druhu. Příští rok se opět rády při-
jedeme do Piešťan podívat za naší sesterskou 
organizací. Jestli byste chtěli jet i vy, klidně se 
ozvěte. Pokud to bude možné, zařídíme to. Slo-
venští obrnáři vás rádi přivítají. 

Mária Mruzková

Európska konferencia o zriedkavých ochoreniach a liekoch  
na zriedkavé ochorenia

V poradí už 9. Európska konferencia o zried-
kavých ochoreniach a  liekoch na  zriedkavé 
ochorenia (European Conference on Rare Di-
seases and Orphan Products) sa uskutočnila 
v dňoch 10. až 12. mája 2018 v priestoroch vý-
staviska a  kongresového centra Messe Wien 
Congress Center vo Viedni, nachádzajúcom sa 
na severnom  okraji Prátra, známej lokality od-
dychu a zábavy tohto európskeho veľkomesta.

Konferencie som sa zúčastnil ako zástupca 
Európskej únie polio, ktorá je jednou z  člen-
ských organizácií EURORDIS – Rare Diseases Eu-
rope. Na tomto mieste by som ešte rád spome-
nul, že naša Asociácia polio v SR sa v septembri 
2017 stala členskou organizáciou slovenskej 
Aliancie zriedkavých chorôb, a  to aj na  zákla-
de poznania, že poliomyelitída a  jej následky 
vrátane postpoliomyelitického syndrómu sú 
podľa klasifikácie Orphanet tiež zriedkavými 
ochoreniami (podrobnejšie som o  tom písal 

v  článku „Is Polio and/or PPS a  Rare Disease“ 
[Je polio a/alebo PPS zriedkavým ochorením?] 
uverejnenom v jarnom čísle Newslettra EPU). 

Počtom účastníkov a zastúpených krajín to 
bola najväčšia konferencia akej som sa kedy 
zúčastnil – účastníkov bolo podľa oficiálnych 
údajov celkom 850 a  boli z  58 krajín sveta  
so zastúpením všetkých kontinentov. Účast-
níkmi boli jednak pacienti, zástupcovia člen-
ských pacientskych organizácií zriedkavých 
ochorení, či už národných alebo kontinentál-
nych, ale aj zástupcovia verejnej správy, lekári, 
ľudia zabezpečujúci starostlivosť o  pacientov 
so zriedkavými ochoreniami, či zástupcovia 
farmapriemyslu, naozaj veľmi pestrá zostava. 
Načim ešte dodať, že v  zozname účastníkov 
som napočítal troch zástupcov zo Slovenska 
(vrátane autora tohto príspevku, u  ktorého 
však ako krajina pôvodu bolo uvedené Belgic-
ko, keďže EPU je registrovaná práve tam) a zo 
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dvanásť z Českej republiky, čo je tak trochu pa-
radox, keďže z centra Bratislavy je to do Viedne 
ani nie 70 kilometrov…  

Počtu účastníkov zodpovedali aj priestory, 
v  ktorých sa konferencia konala – viedenský 
Messe Wien Congress Center je naozaj rozľah-
lý areál, z jedného konca na druhý to bolo pár 
sto metrov, až som chvíľami ľutoval, že nedis-
ponujem „električákom“, aby som to mal jed-
noduchšie a  nenarobil sa toľko. Podobne to 
bolo aj so stravovaním a  občerstvením, keď 
na  tých niekoľko sto účastníkov pripadlo len 
zopár desiatok stoličiek a bufetilo sa teda zväč-
ša „na stojáka“ Mimochodom, z tohto pohľadu 
konferencia nám, ľuďom s obmedzenou mobi-
litou veľmi nepriala, čo je zrejme aj dôsledok 
faktu, že na  pacientov so zriedkavými ocho-
reniami sa automaticky nepozerá ako na  ľudí 
so zdravotným postihnutím a  organizátori ta-
kýchto podujatí nie sú jednoducho nastavení 
na vnímanie potrieb ľudí ako sme my. 

Program celého podujatia bol rozložený  
do  troch dní – vo štvrtok 10. 5. sa popoludní 
od pol piatej konalo Výročné valné zhromaždenie  

EURORDIS s  klasickým programom (Správa 
o  činnosti a  Správa o  hospodárení za  rok 2017, 
Plán činnosti a  rozpočet na  rok 2018, doplňuj-
úce voľby do  výboru…), konferencia samot-
ná prebiehala nasledujúce dva dni, v  piatok 
11. a v sobotu 12. 6. od rána od deviatej do šie-
stej popoludní. Okrem úvodných a záverečných 
plenárnych zasadnutí väčšina odborného pro-
gramu prebiehala v dvoch (v piatok popoludní), 
resp. troch (sobota) 90-minútových paralelne 
prebiehajúcich blokoch v  šiestich tematických 
sekciách (Štruktúrovanie výskumu a oblastí dia-
gnostiky; Prelomové lieky na obzore; Digitálny 
pacient; Kvalita života: urobme, čo je dôležité; 
Ekonomické perspektívy zriedkavých ochorení; 
Globálna rovnosť v  zriedkavosti: už sme tam?). 
Spolu  išlo o  45 hodín odborných prednášok, 
referátov a  koreferátov, s  takmer 150 referujú-
cimi. Spomenúť treba ešte aj posterovú sekciu 
s  takmer dvoma stovkami posterov v  uvede-
ných šiestich tematických oblastiach. 

Počas tých dvoch dní som až na  posledný 
blok absolvoval takmer kompletný program 
v sekcii zameranej na kvalitu života, v tom po-

Autor článku a Paul Neuhaus z Bundesverband Poliomyelitis e. V., Nemecko na konferenci  
EURORDIS ve Vídni
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slednom bloku som si išiel vypočuť príspevky 
o globálnej rovnosti. 

Nie je možné a, samozrejme, ani to nie je 
potrebné, aby som na  tomto mieste podrob-
nejšie referoval o obsahu jednotlivých prezen-
tácií, ktoré som si vypočul. Kto by mal záujem 
podrobnejšie sa oboznámiť, o  čom všetkom 
bola vo Viedni na  konferencii EURORDIS reč, 
nájde si to (v  angličtine) na  stránke konferen-
cie: https://mailchi.mp/599999b18dc5/the-pre-
sentations-posters-and-photos-from-ecrd-

-are-now-available?e=89de1d32ab. Z  pohľadu 
nás, obrnárov, poliomyelitikov, by som však 
chcel upozorniť na tieto fakty: 

 ▶ Je nesporné, že poliomyelitída a jej následky 
sú zriedkavými ochoreniami. Je to dôležité 
konštatovanie, pretože EURORDIS v spoluprá-
ci s Európskou komisiou a ďalšími inštitúciami 
spustil pred časom iniciatívu s názvom Európ-
ska referenčná sieť pre zriedkavé ochorenia, 
ochorenia s nízkou prevalenciou a komplexné 
ochorenia (European Reference Network for 
rare, low prevalence and complex diseases), 
ktorá sa zameriava na  diagnostiku a  zdra-
votnú starostlivosť v  24 skupinách ochorení, 
pričom každá referenčná sieť má svojho koor-
dinátora, spravidla špecialistu v danej oblasti. 

 ▶ Jednou z  týchto skupín sú aj neurologické 
ochorenia (ERN on neurological diseases, 
ERN EURO-RND), kam by mohla patriť aj 
poliomyelitída a  PPS. Jej koordinátorom je 
dr.  Holm Graessner z  Univerzitnej kliniky 
v Tübingene v Nemecku.  

 ▶ V  jednotlivých krajinách EÚ by mali v  prie-
behu nasledujúcich rokov vzniknúť špeciali-

zované pracoviská, centrá zamerané na  dia-
gnostiku a liečbu zriedkavých ochorení. Týka 
sa to aj Slovenska a Českej republiky, máme 
informácie, že proces, koordinovaný národ-
nými ministerstvami zdravotníctva organi-
záciami združujúcimi pacientov s  rôznymi 
zriedkavými ochoreniami sa už rozbehol 
a v súčasnosti prebiehajú kroky vedúce k zri-
adeniu takýchto špecializovaných pracovísk. 

 ▶ Našou úlohou, presnejšie úlohou našich or-
ganizácií polio je pokúsiť sa dostať do pozor-
nosti národnej referenčnej siete zameranej 
na  zriedkavé choroby v  skupine neurologic-
kých ochorení, resp. pracovísk, centier, ktoré 
budú špecializovanú odbornú medicínsku 
starostlivosť poskytovať. Možno je to naša 
posledná šanca dostať sa k tomu, aby sa nám 
odborne venoval niekto, kto o polio a jej ná-
sledkoch nielen niečo vie, ale dokáže nám aj 
účinne pomôcť – diagnostikou a následným 
návrhom odbornej zdravotnej starostlivosti 
a  liečby plne rešpektujúcej súčasnú úroveň 
vedeckých poznatkov v  tejto oblasti. Že je 
ich viac ako dosť, stačí nazrieť na internet či 
do  zborníkov abstraktov konferencií zorga-
nizovaných v rokoch 2011 a 2014 Európskou 
úniou polio alebo i do ďalších, vzdialenejších 
zdrojov (USA, Austrália). 
Možno však bude všetko inak, neviem. Ale 

ak my sami nič neurobíme pre to, aby sme zlep-
šili kvalitu nášho života tým, že si vybojujeme 
kvalitnejšiu odbornú zdravotnú starostlivosť, 
nezmení sa nič. Skúsme s tým niečo urobiť, my-
slím, že teraz je na to vhodný čas. 

Štefan Grajcár, Asociácia polio v SR 

Konstantinovy Lázně – návrh na novou rekondici
Asociace Polio připravuje na příští rok jednu 

z rekondicí opět v novém místě – v Konstanti-
nových Lázních v Hotelu Jirásek. Pobyt je plá-
nován na  červen 2019. Pro případné zájemce 
uvádíme základní údaje.

Konstantinovy Lázně leží 40 km od  Plzně 
v nadmořské výšce 520 m n. m. a tato oblast je 
odborníky hodnocena jako území s nejčistším 
ovzduším v  republice. Jedná se o  malé, klid-
né, příjemné lázně. Hlavní indikací jsou stavy 
po infarktu, operacích srdce a cév, srdeční vady, 
cukrovka a  stavy po  operacích pohybového 
aparátu – endoprotézách kyčlí, kolen.

Hotel se nachází cca 100 m od  centrální 
lázeňské budovy Prusík, Wellness centra Kon-
stantin a  minerálního pramene. Budova je 
na  okraji několikahektarového parku, který 
je v rovině a  je protkán cestičkami značenými 
v  metrech pro pacienty s  omezením pohybu. 
Uprostřed parku je jezírko s fontánou a amfite-
átr pro pořádání kulturních akcí. Je zde umístě-
no velké množství laviček pro příjemné pose-
zení pod klenbou vzrostlých stromů.

Hotel Jirásek je bezbariérový s  jedno- 
a  dvoulůžkovými pokoji se sprchou, WC a  TV. 
Některé pokoje mají balkon. Velkou výhodou 



Či
nn

os
t A

so
ci

ac
e 

po
lio

17

je bazén v objektu, měří 10 × 20 m s hloubkou 
1,25 m, přístupný pro hotelové hosty od 7.00 do  
19.00 hodin. Je zde zařízení pro masáž a proti-
proud, s přístupem po schodech se zábradlím. 
Teplota vody je na přání skupiny regulovatelná. 
Za  hotelem je rozsáhlá zahrada s  dřevěnými 
stoly a lavicemi pro možnou relaxaci.

Parkoviště je u  hotelu pro 15 vozů, a  50 m 
od hotelu je veřejné, bezplatné parkoviště.

Dostupnost autem – silnice E 49 a  193 od   
Plzně 40 km. Vlakem – nádraží je 50 m od  ho-
telu, dostupné pohodlně i  pro invalidní vozí-
ky. Moderní vozy ČD Regionova jsou přizpů-
sobeny pro invalidy. Autobusem – nádraží je  
u vlakového.

V  hotelu je restaurace, která poskytuje sní-
dani formou bufetu, obědy a večeře výběrem 
ze čtyř jídel.

Cena je prozatím předmětem jednání. 1 tý-
den pobytu zahrnuje: plnou penzi, 1× klasickou 
částečnou masáž, 2× tělocvik, 1× solné jeskyně 
nebo 2× 1,5 h Wellness Konstantin, bazén den-
ně v  hotelu. Ostatní procedury lze objednat 
na místě za úhradu dle lázeňského ceníku.

Pokud máte zájem o další informace, nebo 
se chcete rovnou předběžně přihlásit, obrať- 
te se na adresu: 
Jitka Páníková, Kolmá 7, 312 18 Plzeň, 
tel. 728990950, e-mail jitkapanik@seznam.cz

Vzpomínáme
na naše přátele a kamarády, kteří nás opustili:
Nejdříve jedna velká omluva. Minulé léto mi volal Pepa Pilař, že už nemusím posílat Zpravodaj 
paní Sůsrové, protože zemřela. Byla jsem zrovna na dovolené v Maďarsku, tak jsem hned myslela 
na Aničku Sůsserovou z Brna, kterou osobně znám a ona to měla být Amálie Sysrová taktéž z Brna. 
Anička Sůsserová je šarmantní dáma, která jezdí elektrickým vozíkem. Zaujme vás sem tam milým 
kloboučkem anebo stříškou proti dešti upevněnou na vozíku. No a já omylem Aničku uvedla mezi 
zemřelými… Faux paus, jaké se podaří jednou za několik let, ale stalo se. Aničko, jak se říká, budeš 
ještě dlouho žít! 

mm

Alexandra Bílková z Prahy 7 (81 let)
MUDr. Jaroslav Dvořák, CSc. z Prahy 5 (86 let) 
Ing. Miloš Jílek, CSc. z Prahy 6 (86 let)

MUDr. Josef Pařenica z Mor. Budějovic (76 let)
Amálie Sysrová z Brna (78 let)
Jan Šrámek z Jirkova (77 let)

Konstantinovy Lázně, Hotel Jirásek
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Novinky Ministerstva práce a sociálních věcí v roce 2018
Letošní rok přinesl řadu změn v oblasti prá-

ce a sociálních věcí. Už od  ledna půjde vyčer-
pat rodičovský příspěvek rychleji, na přídavky 
na dítě dosáhne více rodin a výrazně se zvyšují 
důchody i  minimální mzda. V  průběhu roku 
2018 pak budou zavedeny dvě nové dávky,  
tzv. otcovská a dlouhodobé ošetřovné.
Vyšší minimální mzda a zaručená mzda

Od  1. ledna se zvyšuje minimální mzda, 
a to z 11 000 Kč na 12 200 Kč za měsíc. Minimál-
ní hodinová mzda vzroste z 66 Kč na 73,20 Kč. 
V návaznosti na to se valorizují i nejnižší úrov-
ně zaručené mzdy pro zaměstnance, jejichž 
mzdy nejsou sjednány v  kolektivních smlou-
vách, a pro zaměstnance ve veřejných službách 
a správě, kteří dostávají plat.

V  souvislosti se zvýšením minimální mzdy 
došlo od 1. ledna 2018 také ke zvýšení příspěvku 
u zaměstnávání osob se zdravotním postižením.
Vyšší důchody

Důchody starobní, invalidní, vdovské, vdo-
vecké a sirotčí přiznané před 1. lednem 2018 
se zvýšily od  splátky důchodu splatné po   
31. prosinci 2017 tak, že se:

 ▶ základní výměra zvyšuje o  150 Kč na   
2 700 Kč,

 ▶ procentní výměra zvyšuje o  3,5 % pro-
centní výměry, která náleží ke dni, od něhož 
se procentní výměra zvyšuje.
Důchody se tak zvýší v průměru o 475 ko-

run. Zvýšení provede Česká správa sociálního 
zabezpečení automaticky, není třeba o ně žádat.
Prvky konstrukce výpočtu důchodů 
přiznávaných od roku 2018:

 ▶ všeobecný vyměřovací základ za  rok 2016 
ve výši 28 250 Kč,

 ▶ výše přepočítacího koeficientu pro úpravu 
(aktualizaci) všeobecného vyměřovacího 
základu za rok 2016, který činí 1,0612

 ▶ první redukční hranice pro stanovení výpo-
čtového základu ve výši 13 191 Kč,

 ▶ druhá redukční hranice pro stanovení výpo-
čtového základu ve výši 119 916 Kč,

 ▶ výše základní výměry starobního, invalidní-
ho, vdovského, vdoveckého a sirotčího dů-
chodu od roku 2018 činí 2 700 Kč.

Dlouhodobé ošetřovné
Zavádí se s  účinností od  1. června 2018. 

Dlouhodobé ošetřovné pomůže v  době bez-

prostředně po  propuštění ošetřovaného blíz-
kého z nemocnice, například po vážném úrazu 
nebo nemoci.
Podmínky pro nárok:

 ▶ u  ošetřovaného muselo dojít k  náhlému 
zhoršení zdravotního stavu, který vyža-
doval alespoň sedmidenní hospitalizaci 
v  nemocnici a  v  den propuštění bude po-
tvrzeno, že potřeba celodenní péče bude 
trvat nejméně dalších 30 dnů,

 ▶ ošetřovaný musí dát písemný souhlas 
k ošetřování konkrétní osobě,

 ▶ pokud splní ostatní podmínky nároku na tuto 
dávku, bude dlouhodobé ošetřovné náležet 
nejen nejbližším příbuzným ošetřovaného 
(rodičům, prarodičům, dětem, sourozencům 
a jejich manželům nebo druhům), ale napří-
klad i strýci nebo manželce synovce,

 ▶ u  ošetřujícího bude vyžadována čekací 
doba; nemocenské pojištění muselo u  za-
městnance trvat v  posledních čtyřech 
měsících alespoň 90 dnů, OSVČ musela 
být nemocensky pojištěna v  posledních 
třech měsících,

 ▶ ošetřující osoba nesmí po dobu ošetřování 
vykonávat žádnou výdělečnou činnost,

 ▶ v průběhu 90 dnů se mohou ošetřující libo-
volně střídat v ošetřování,

 ▶ dávka bude náležet ve výši 60 % redukova-
ného denního vyměřovacího základu ma-
ximálně po dobu 90 kalendářních dnů ode 
dne propuštění z  nemocnice; nenáleží však 
za dobu, kdy dlouhodobá péče není poskyto-
vána (např. z důvodu další hospitalizace),

 ▶ nárok na další dlouhodobé ošetřovné vznik-
ne nejdříve po uplynutí 12 měsíců od skon-
čení předchozí dlouhodobé péče,

 ▶ zaměstnavatel může odmítnout poskytnutí 
volna ze zaměstnání pouze pokud mu brání 
vážné provozní důvody,

 ▶ zaměstnavatel nemůže dát pečujícímu po   
dobu ošetřování výpověď a  po  skončení 
ošetřování musí zaměstnance zařadit na   
jeho původní práci a pracoviště.

Vyšší příspěvek na mobilitu
Zvyšil se příspěvek na  mobilitu (ze 400 Kč na   
550 Kč měsíčně), poskytuje se těm, kteří mají 
nárok na průkaz osoby se zdravotním postiže-
ním ZTP nebo ZTP/P.
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Výhodnější příspěvek na zvláštní pomůcku 
na pořízení motorového vozidla

Mění se způsob stanovení výše této dávky. 
Četnost a  důvod dopravy a  celkové sociální 
a  majetkové poměry již nebudou zkoumány. 

Na výši dávky bude mít vliv pouze příjem oso-
by a její rodiny. Maximální výše dávky zůstává 
na hranici 200 000 Kč, nově se zavádí výše mini-
mální, a to 100 000 Kč.
Petr Sulek, tiskové oddělení 29. 12. 2017 (krácené)

 Vláda neschválila senátní návrh zvýšení PnP
23. května 2018 Vláda projednala senátní ná-

vrh novely zákona č. 108/2006 Sb., o sociálních 
službách. Předmětem návrhu zákona je zvýšení 
příspěvku na péči pro osoby ve  IV. stupni míry 
závislosti, pokud osobě neposkytuje pomoc 
poskytovatel pobytových sociálních služeb, 
nebo dětský domov anebo speciální lůžkové 
zdravotnické zařízení hospicového typu. Částka 
příspěvku na  péči se tudíž zvyšuje z  13  200 Kč 
na  19  200 Kč měsíčně a  bude vyplácena všem 
příjemcům IV. stupně příspěvku na péči, pokud 
žijí ve svém přirozeném sociálním prostředí. 

Vláda svým usnesením návrh zákona od-
mítla s tím, že se jedná o nesystémovou záleži-
tost. NRZP ČR souhlasí s tím, že uvedený návrh 
není systémový, protože by bylo správné zvýšit 
i příspěvek na péči ve III. stupni, protože rozdíl 
mezi poskytovanou péčí ve III. nebo ve IV. stup-
ni není natolik rozdílný, a tudíž se domníváme, 

že by bylo spravedlivé zamyslet se nad celým 
systémem příspěvku na péči. 

NRZP ČR přesto vítá předložený senátní 
návrh zákona a  bude podporovat jeho přijetí 
Poslaneckou sněmovnou, protože je to jasný 
signál preference domácí péče v  přirozeném 
prostředí před ústavní péčí. Na  jednání Vlády 
bylo uvedeno, že se chystá celá revize dávko-
vých systémů pro osoby se zdravotním posti-
žením. NRZP ČR zatím nemá žádné informace 
o  systémové změně příspěvku na  péči či dal-
ších dávek. Jednání, která vedeme na MPSV ČR, 
zatím nijak nenaznačovala, že by se měl měnit 
systém příspěvku na  péči. To je jeden z  dal-
ších důvodů, proč NRZP ČR bude podporovat 
senátní návrh úpravy příspěvku na  péči ve  IV. 
stupni, a  to proto, že zatím není žádná systé-
mová změna připravována. 

Mgr. Václav Krása, předseda NRZP ČR

Pacientská rada
Na  Ministerstvu zdravotnictví budou 

poprvé v  historii oficiálně zastoupeni lidé, 
v jejichž zájmu úřad pracuje – pacienti. 

V průběhu minulého roku se zástupci Aso-
ciace polio zúčastňovali pravidelných setkání 
pacientských organizací na Ministerstvu zdra-
votnictví ČR, o  jejich průběhu jste byli infor-
mování s odkazem na Youtube kanál a webové 
stránky ministerstva. Setkání budou letos po-
kračovat, zástupcům pacientů budou předklá-
dány výstupy a výsledky iniciovaných jednání, 
vzhledem k  tomu, že z  těchto setkání vykrys-
talizovalo a k 1. 7. 2017 vzniklo na Ministerstvu 
zdravotnictví příkazem ministra č. 15/2017 
v Sekci legislativy a práva samostatné Odděle-
ní podpory práv pacientů. 

Oddělení se věnuje problematice komuni-
kace a spolupráce s pacientskými organizacemi 
a  zajišťuje chod Pacientské rady, jejíž členové 
v počtu 24 osob byli 6. 10. 2017 ministrem jme-
nováni z řad zástupců pacientských organizací. 
Jmenování proběhlo podle přísných kritérií, 

„s  důrazem na  co nejvyrovnanější zastoupení 
různých diagnóz, s úkolem zprostředkovat hlas 
pacientů na MZ“, přinášet podněty a vyjadřo-
vat se k připravovaným opatřením. 

Velmi jsme za  AP zvažovali účast na  „kon-
kurzu“ do  Pacientské rady, konec konců je to 
komunikační propojení, které může usnadnit 
přímý kontakt pacientů a ministerstva. Zvažo-
vali jsme, jak je důležité setkat se 4× do  roka 
u  jednacího stolu na  úřadě, vyplňovat oběž-
níky a  vytvářet statistiky. Nakonec jsme se 
rozhodli pro účast v  některé ze vznikajících 
pracovních skupin k  řešení priorit pacientů: 
v  prosinci 2017 byl totiž podle Statutu Paci-
entské rady (dále PR) iniciován jejich vznik. 
Pracovní skupiny vznikly čtyři. Pracovní sku-
pina PR k  zdravotnickým prostředkům, Pra-
covní skupina PR pro inovativní léčbu (pro 
systémový návrh přístupu k  inovativní léčbě 
v ČR a zastoupení pacientů v oblasti přípravy 
nové legislativní úpravy), Pracovní skupina PR 
pro duševní onemocnění a  Pracovní skupina 
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PR pro zdravotně sociální pomezí. Účast v pra-
covních skupinách je otevřena každé iniciativě,  
my zvolili účast v poslední jmenované pracov-
ní skupině vzhledem k  oblastem, kterým se 
bude věnovat.

První setkání skupiny proběhlo v dubnu, od-
souhlasena byla témata: 

Propojení zdravotní a sociální péče – ne-
dostatečná koncepce pro osoby s postižením, 
s  chronickým onemocněním, chybné posuzo-
vání zdravotního stavu; nedostatečná edukace 
sociálních a zdravotnických pracovníků, pečo-
vatelů; oboustranná informovanost.

Posudkové lékařství – rozdílné regionální 
posuzování, vzdělávání revizních lékařů; cho-
vání k pacientovi; nedostatečný počet lékařů. 

Odlehčovací služby – nedostatečná kapa- 
cita těchto služeb napříč republikou; nedostup-
nost pro osoby s  celodenní péčí (především 
s náročnou péčí jako je nervosvalová, degene-
rativní…); přístup personálu, aktivity, bezbarié-
rovost; zajištění důstojného života osob trvale 
závislých na péči; podpora pečujících osob.

Kompenzační pomůcky – zorientování v sys- 
tému zdravotnických prostředků a  kompenzač-
ních pomůcek, nehrazení pomůcek (Motomed, 
pomůcky pro sebeobsluhu, pro tzv. chytrou do-
mácnost…); rozšíření úhrady kompenzačních po- 
můcek pro vytvoření bezbariérového prostředí.

Rehabilitace – nedostatečná koncepce pro 
různé skupiny pacientů; rehabilitace jako pre-
ventivní činnost (nikoli řešitelka následků); zapo-
jení do úhrad z veřejného zdravotního pojištění; 
rehabilitace v  přirozeném sociálním prostředí 
pacienta/klienta; nízká kapacita rehabilitace.

Ostatní – neznalost diagnózy, na niž nava-
zuje chybné posuzování, zdravotní péče; nákla-
dy vzniklé např. péčí o nemocné osoby (dopra-
va, léčebný pobyt...); možnost lázeňské péče 
včetně prodloužení v dané indikaci dle přílohy 
zákona 1/2015 Sb.; možnost přednášek finanční 
gramotnosti pro nemocné; dávky pro OZP.

Výměna ministrů projekt, zdá se, nijak nepo-
znamenala. Jak to celé dopadne, uvidíme, v kaž-
dém případě budete průběžně informováni.  

Marcela Stránská

Ombudsmanka zahajuje systematickou ochranu lidí  
se zdravotním postižením

Veřejná ochránkyně práv se od 1. ledna 2018  
komplexně zabývá naplňováním práv lidí se 
zdravotním postižením. Prioritními oblastmi 
monitorování budou vzdělání, práce, přístup-
nost, svéprávnost a sociální zabezpečení. Z úda-
jů Českého statistického úřadu vyplývá, že nej-
méně každý desátý člověk v České republice je 
osobou se zdravotním postižením, jejich prá-
vům se až dosud systematicky nikdo nevěnoval.

Od 1. ledna 2018 se ombudsmanka stala mo-
nitorovacím orgánem pro práva osob se zdravot-
ním postižením. Její dosavadní působnost se tak 
rozšířila o  provádění výzkumů, vydávání zpráv 
a doporučení k otázkám týkajícím se naplňování 
práv lidí se zdravotním postižením a  o  osvěto-
vou činnost s  cílem zvyšovat povědomí veřej-
nosti o právech lidí se zdravotním postižením.

„Až dosud se v České republice nikdo právy lidí 
se zdravotním postižením nezabýval komplexně 
a  v  nejširších souvislostech. Ombudsman vždy 
mohl řešit individuální stížnosti ve vztahu k orgá-
nům státní správy a později i k otázkám rovného 
zacházení, až nyní ale můžeme skutečně plošně 
a  systematicky pomáhat věci měnit a  zlepšo-

vat,“ oceňuje novou pravomoc ombudsmanka 
Anna Šabatová a dodává: „Už nyní se na nás ob-
racejí lide se zdravotním postižením s  nejrůzněj-
šími systémovými problémy, jako je dostupnost 
služeb pro děti a dospělé s poruchou autistického 
spektra, dostupnost terénních služeb, nedosta-
tečná výše příspěvku na péči, která by reflektova-
la skutečnou potřebu a  umožnila zajištění ade-
kvátní služby. Narůstá i počet podnětů týkajících 
se problematiky zaměstnávání lidí s  postižením 
na  chráněném trhu práce. Už delší dobu se také 
zabýváme problematikou dostupnosti asistenč-
ních a tlumočnických služeb.“

Jedním z prvořadých úkolů ombudsmanky 
je zřídit poradní orgán, který bude zárukou ak-
tivního zapojení osob se zdravotním postiže-
ním do monitorování práv podle úmluvy. V je-
denáctičlenném poradním orgánu by měli být 
lidé zastupující různé typy zdravotního postiže-
ní, lidé, kteří se angažují v oblasti ochrany práv 
osob se zdravotním postižením. Poradní orgán 
bude navrhovat systémová témata a  priority,  
bude společně s ombudsmankou připomínko- 
vat právní předpisy a  zaujímat stanoviska ke   
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strategickým dokumentům. „Hlavním předpo-
kladem pro členství v poradním orgánu je odbor-
nost a zkušenost. Byla bych ráda, kdyby se do něj 
zapojily všechny skupiny zdravotně postižených,“ 
vysvětluje ombudsmanka.

12. února zahájila ombudsmanka sérii setkání 
v regionech, na která jsou zváni lidé se zdravot-
ním postižením a organizace, v nichž se sdružují, 
organizace pracující s lidmi se zdravotním posti-
žením, lidé hájící práva lidí se zdravotním posti-
žením i široká veřejnost. Právě zde se bude po-
prvé diskutovat o tématech, kterým by se měla 
ombudsmanka věnovat, a rovněž zde bude mož-
né nominovat členy poradního orgánu. 

 „Postupně se budeme zabývat všemi oblast-
mi uvedenými v  Úmluvě, tedy přístupností, své-
právností, životem v  komunitě, vzděláním, prací 
a zaměstnáním a sociálním zabezpečením. Jsou 
vzájemně propojeny a  doplňují se. Určují také 
standard, k němuž by společnost měla směřovat. 
V každé oblasti si proto budeme postupně stano-
vovat priority, které budeme sledovat, a  na  zá-
kladě zjištění a  zhodnocení budeme formulovat 
doporučení,“ vysvětluje ombudsmanka.
Prioritní témata 

Přístupnost – aby lidé se zdravotním po-
stižením mohli žít nezávisle a  zapojovat se 
do všech oblastí života, musí mít zajištěn přístup 
do budov, k dopravě, informacím, službám a za-
řízením poskytovaným veřejně. Stěžejním úko-
lem tedy bude ověřit, zda a jak stát vyhlásil mini-
mální standardy přístupnosti a jak sleduje jejich 
plnění. Je totiž povinností státu odstraňovat 
překážky bránící přístupnosti, vyhlásit minimální 
standardy přístupnosti u nových staveb a služeb 
a vypracovat plán na odstranění stávajících pře-
kážek. Budeme zjišťovat, jaký podíl konkrétních 
typů budov (školy, zdravotnická zařízení, úřady) 
splňuje minimální standardy přístupnosti. Zamě-
říme se také na reálnou dostupnost asistenčních 
a  tlumočnických služeb, jejich časovou, místní 
i  finanční dostupnost. Kromě povinnosti ozna-
čovat veřejně přístupné budovy také v Braillově 
písmu a ve snadno srozumitelných formách, to-
tiž úmluva OSN také zdůrazňuje, že lidé se zdra-
votním postižením mají mít k  dispozici různé 
formy asistence, včetně profesionálních tlumoč-
níků znakového jazyka, průvodců a předčitatelů.

Svéprávnost – lidé se zdravotním posti-
žením mají právo rozhodovat o  sobě samých 

a  svém životě. K  tomu jim stát musí zajistit 
potřebnou podporu. Je třeba zajistit, aby lidé 
se zdravotním postižením mohli účinně proje-
vovat svou vůli a  ta byla respektována. Bude-
me proto sledovat, jestli stát definuje nástroje 
podpory a nástroje prevence zneužití, jak pro-
bíhá kontrola a opatření k nápravě.

Vzdělání – ombudsmanka se zaměří např. 
na  mapování situace ve  vzdělávání, na  sledo-
vání procesu inkluze ve vztahu k přiměřenosti 
úprav pro studenty se zdravotním postižením. 
Kvalitní inkluzívní vzdělání je totiž nutné k pl-
nému zapojení lidí se zdravotním postižením 
do  společnosti. Je třeba zpřístupnit výuku 
speciálních dovedností (český znakový jazyk, 
Braillovo písmo aj.), poskytnout lidem se zdra-
votním postižením dostatečné a  individuální 
úpravy ve vzdělávání. Rovněž je nutné vzdělá-
vat pedagogy i studenty v přijímání lidí s jejich 
odlišnostmi. Ombudsmanka se rovněž zaměří 
na zlepšování spolupráce rodičů, škol a speciál-
ních pedagogických poraden.

Práce a  zaměstnání – lidé se zdravotním 
postižením nesmí být diskriminováni na  pra-
covním trhu. Mají mít stejné příležitosti a stej-
né možnosti odměny za  práci jako zdravé 
osoby. Musí mít stejnou možnost rozhodnout 
se o  volbě povolání a  mají právo na  přiměře-
nou pomoc při hledání vhodného zaměstnání. 
Stát by také měl definovat prostředky podpo-
ry zaměstnávání osob se zdravotním posti-
žením. Ombudsmanka se proto zaměří na  to, 
zda existují právně zakotvené a  vymahatelné 
záruky ochrany lidí se zdravotním postižením 
na trhu práce před diskriminací a zneužíváním. 
Bude zjišťovat, jestli stát kontroluje zneužívání 
nástrojů a opatření na podporu zaměstnávání 
osob se zdravotním postižením, jak stát definu-
je sankce a jaká je úroveň zaměstnanosti lidí se 
zdravotním postižením.

Životní úroveň a  sociální ochrana – lidé 
se zdravotním postižením mají právo na přimě-
řenou životní úroveň a stát jim má garantovat 
sociální ochranu. Musí také poskytnout záruky, 
že lidé se zdravotním postižením budou mít 
stejný přístup ke všem státem nabízeným be-
nefitům. Ombudsmanka proto bude zjišťovat, 
zda je lidem se zdravotním postižením zajiště-
no odpovídající poradenství, finanční pomoc 
a respitní péče, zda je naplňováno jejich právo 
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na odpovídající kompenzační pomůcky a další 
pomoc, která jim usnadní každodenní život. 
Bude také sledovat, zda mají lidé se zdravot-
ním postižením přístup k programům sociální 

ochrany a programům snížení chudoby, k od-
povídajícím dávkovým systémům, k  progra-
mům sociálního bydlení apod. 

Zdroj: Veřejný ochránce práv

Platnost zdravotních prohlídek
Řidiči senioři, kteří nejsou řidiči z povo-

lání, musí absolvovat lékařské prohlídky 
v souvislosti s dosažením věku 65 a 68 let, 
pak každé dva roky (v  70, 72, 74, … atd. 
letech). Prohlídka se může uskutečnit nej-
dříve 6 měsíců před dosažením uvedených 
věkových limitů a  nejpozději v  den jejich 
dovršení, tedy v  den narozenin – viz § 87 
odst. 3 a násl. zákona č. 361/2000 Sb., o silnič-
ním provozu, ve znění pozdějších zákonů.

Vypadá to, že tyto povinnosti by měly být 
všem jasné. Co když např. řidič absolvuje vyšet-
ření ve lhůtě delší než 6 měsíců před dovršením 
předepsaného věku, anebo třeba, ať už z jaké-
hokoliv důvodu, ve věku 71 či 73 let?

Přesně takový případ se stal nejmenova-
nému řidiči, který byl účasten při dopravní 
nehodě a  policistům předložil doklad o  zdra-
votní způsobilosti 3 měsíce po  dosažení věku 
72 let už ve svých 73 letech. Řidič měl jednu ze 
svých prohlídek až v 69 let věku právě 3 měsíce 
po dosažení věku 68 let.

Řidič se domníval, že vystavený posudek 
o  zdravotní způsobilosti platí 2 roky od  data 
vystavení. Ovšem Správní orgán konstatoval, 
že litera zákona nebyla ze strany obviněného 
řidiče dodržena a platnost tohoto posudku vy-
pršela ke dni dosažení 72 let.

Jedná se o porušení dle ust. § 125c odst. 1 
písm. e) bod 4 zákona o  silničním provozu se 
sankcí 5 až 10 tisíc Kč a  zákaz činnosti spo-
čívající v  zákazu řízení motorových vozidel  
od 6 do 12 měsíců.

Naštěstí pro řidiče správní orgán přihlédl 
k  polehčujícím okolnostem a  k  „Evidenční kar-
tě“ řidiče, kde nebyly evidovány žádné záznamy 
o přestupcích a uložil mu trest, který se pohybu-
je v dolní polovině možného zákonného rozpětí 
a to podle ustanovení § 125 c odst. 5 písm. g) zá-
kona o silničním provozu s odkazem k ustanove-
ní § 35 písm. b) zákona o odpovědnosti za pře-
stupky správní trest pokuty ve výši 1 500 Kč.

Lze se domnívat, že drtivá většina osob, 
kterých se to týká, uvažuje podobně, jako výše 
uvedený řidič. Jedná se o lidský a snad i logický 
názor, ale ne při znění současné legislativy.

Proto doporučujeme řidičům účastnit se 
prohlídek dříve nebo nejpozději v den dovrše-
ní 65 a 68 letech věku, a ne později. Řidič se tak 
do  budoucna v  podobných případech vyhne 
výtkám ze strany kontrolních a  správních or-
gánů, protože na tuto problematiku nepanuje 
jednotný názor na  to, kdy potvrzení pozbývá 
platnosti. V konečném důsledku by v konkrét-
ním případě musel rozhodnout až soud.

www.jedusdobou.cz

Jsou mezi námi lidé, pro něž je i nepovinné očkování nezbytné
Kromě povinného očkování pro dětský věk 

existuje v  ČR řada volitelných typů očkování. 
Prakticky všem se doporučuje například očko-
vání proti chřipce či proti virovým hepatitidám 
A a B (jestliže člověk nebyl očkován v dětském 
věku). U  některých druhů očkování pak záleží 
odpověď na  otázku „očkovat či neočkovat?“ 
na tom, kdo se ptá. U ohrožených skupin je vo-
litelné očkování prakticky nezbytnost. 

Některá očkování lékaři doporučují přede-
vším určitým věkovým skupinám. Například li-
dem nad 50 let očkování proti pásovému oparu 
nebo seniorům nad 65 let očkování proti pneu-
mokokům. Naopak mladým lidem cca do 26 let 

věku se doporučuje očkování proti pohlavně pře-
nosným lidským papilomavirům – i když ideální 
doba je ještě před započetím pohlavního života.

Dále by se měli dát očkovat cestovatelé mí-
řící do exotických zemí – podle toho, jaké ne-
moci hrozí v cílové destinaci. Lze očkovat třeba 
proti choleře, břišnímu tyfu, japonské encefali-
tidě, žluté zimnici či horečce dengue. Existuje 
i řada povolání, která si zasluhují zvláštní ochra-
nu. Samozřejmě jsou to zdravotnická povolání, 
jejichž představitelé často přicházejí do  styku 
s nakaženými. Dejme tomu u lesníků a lesních 
dělníků může být zvláště žádoucí očkovat proti 
vzteklině či klíšťové encefalitidě.
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Jedno hledisko ale má skutečně zásadní vý-
znam, a přitom v praxi bývá někdy opomíjené.

„Očkování je zvláště důležité pro jedince, kteří 
mají z nějakého mimořádného důvodu dlouhodo-
bě sníženou imunitu. To může být dáno vrozenými 
předpoklady, chronickou chorobou, náročnou léč-
bou a podobně. Pro lidi se slabou imunitou předsta-
vují infekční choroby mnohem vyšší riziko než pro 
běžnou populaci,“ upozorňuje lékař z Nemocnice 
na Bulovce MUDr. Milan Trojánek, Ph.D., působící 
na Katedře infekčního lékařství Institutu postgra-
duálního vzdělávání ve zdravotnictví.

Očkování proti rozšířeným infekčním cho-
robám (chřipka, pneumokokové nákazy) či 
některým méně rozšířeným nemocem (tuber-
kulóza) by se mělo vždy zvažovat třeba u onko-
logických pacientů a těch, kdo se z onkologic-
kého onemocnění vyléčili.

„Náchylní k  infekcím jsou diabetici, kardiaci, 
astmatici či lidé s chronickou obstrukční nemocí 
plic. Respektive, infekce, která by u zdravého člo-
věka proběhla jako banální onemocnění, může 
mít u nich mnohem horší, případně i fatální prů-
běh,“ dodal Trojánek.

Čím dál více pacientů s  chronickými auto-
imunitními nemocemi je léčených biologický-
mi přípravky, jež modifikují imunitu. Jsou zde 
lidé s  poškozenou či odoperovanou slezinou, 
která je jedním z nejdůležitějších orgánů z hle-
diska imunity těla. Pacienti s  HIV při správné 
léčbě již neumírají předčasně a mohou se dožít 
prakticky normálního věku, stávají se tedy také 
početnou ohroženou skupinou.

„U  všech těchto pacientů je vždy na  místě 
zvážit dostupná očkování. Pokud se třeba onko-
logům pomocí špičkové inovativní léčby povede 
porazit u  pacienta závažné nádorové onemoc-
nění a on pak sejde ze světa na poměrně běžnou 
bakteriální infekci, protože se nepřistoupilo k oč-
kování za pár set korun, je to velmi smutné a zá-
roveň zcela zbytečné. Očkování je sice ve  vyme-
zených případech jasně indikováno, ale z  praxe 
víme, že realita ve  zdravotnických zařízeních ne 
vždy odpovídá odborným doporučením,“ podo-
týká MUDr. Trojánek.

U  vybraných skupin lidí s  oslabeným imu-
nitním systémem se podle doktora Trojánka 
očkování pochopitelně omezuje na inaktivova-
né a subjednotkové vakcíny. V případě vakcín 
živých by daným jedincům hrozilo nebezpečí 
vypuknutí choroby, proti níž se mělo očkovat.
Typy vakcín

Inaktivované vakcíny: obsahují „mrtvé“ 
mikroorganismy, jejichž antigenní povrch vy-
volá imunitní reakci (cholera, černý kašel, chřip-
ka, hepatitida A).

Živé oslabené vakcíny: obsahují živé mik-
roorganismy, které jsou upravené tak, aby ne-
mohly vyvolat onemocnění (příušnice, zarděn-
ky, spalničky).

Subjednotkové vakcíny: jde o poměrně širo-
kou skupinu vakcín, která zahrnuje očkovací látky 
obsahující části mikroorganismů, látky vyrobené 
rekombinantní technikou (acelulární vakcíny pro-
ti černému kašli a hepatitidě B, DNA vakcíny).

Jan Typlt

 Co nového v Janských Lázních 
Nový ředitel SLL

Ředitelem Státních léčebných lázní Janské 
Lázně byl k 26. 3. 2018 ministrem zdravotnictví 
jmenován Mgr. Martin Voženílek, který vyhrál 
výběrové řízení vypsané Ministerstvem zdra-
votnictví České republiky. 

Martin Voženílek absolvoval v  roce 2008 
Univerzitu Palackého v  Olomouci, obor mana- 
gement sportu a  rekreace. V  Janských Lázních 
pracuje od roku 2009, kdy své manažerské do-
vednosti uplatnil na  pozici obchodního mana-
žera a vedoucího přijímacích kanceláří a recepcí. 
Od roku 2013 až do září 2017 působil ve funkci 
obchodního ředitele. V září 2017 byl jmenován 
ředitelem Janských Lázní do  doby, než vzejde 

nový ředitel z výběrového řízení. Martinu Vože-
nílkovi je 37 let. Je ženatý a má dvě děti.

Web SLL
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Vypustili velký bazén. Do léta v něm opraví vrt minerálky
Návštěvníci krkonošských Janských Lázní se 

při léčebných procedurách musejí několik týd-
nů obejít bez koupání ve velkém bazénu. Stát-
ní podnik totiž zahájil opravu konstrukce vrtu 
Janského pramene, který bazén v  Lázeňském 
domě napájí teplou minerální vodou. Bazén 
zůstane mimo provoz do léta.

Lázně využívají vodu ze dvou záchytných 
vrtů – z  Janského pramene s  vrtem 54metro-
vým a z Černého pramene s 24metrovým. Vrty 
byly pořízeny v roce 1956 a od té doby fungují 
bez jakýchkoli úprav. Lázně se proto nyní roz-
hodly pro jejich obnovu.

 „Konstrukce vrtů odpovídá době jejich vybudo-
vání a současný stav si již vyžádal stabilizační zásah 
a obnovu jejich podzemních konstrukcí,“ uvedl tech-
nický manažer státního podniku Petr Janovec.

Jako první přišel na řadu vrt Janského pra-
mene, který napájí velký lázeňský bazén pro 
vodoléčbu. Monitoring odhalil, že by v  bu-
doucnu mohlo dojít ke  zhoršení technického 
stavu konstrukcí jímacího vrtu.

„Opatření spočívají především v posílení a ob-
nově stávající ocelové pažnice vrtu speciálním 
materiálem na  bázi PVC a  utěsněním bočního 
úniku termální vody do  nesoudržného hornino-
vého prostředí,“ vysvětlil Janovec.

Odborná firma zároveň vyhloubí sedmime-
trový monitorovací vrt, jenž poslouží ke sbírání 
dat z horninového prostředí pod budovou Lá-
zeňského domu.

Sanační práce na  konstrukci vrtu Janského 
pramene mají stavaři naplánované na červen, 
v létě by se měla do velkého bazénu vrátit mi-
nerální voda. Za stabilizace přírodního léčivé-
ho zdroje lázně zaplatí 750 tisíc korun.

Na zásobování dalších bazénů, vířivek a vo-
doléčebných van vodou nemají práce vliv. 
„Termální vodu dopravujeme jako obvykle mi-
nerálkovodem i do vodojemu v dětské léčebně 
Vesna, kde slouží k plnění bazénu se zvedacím 
dnem. Také všechny další bazény jsou v plném 
provozu,“ potvrdila marketingová pracovnice 
lázní Zuzana Pichlová.

Autor: top, iDNES.cz/Hradecký kraj, 23. 3. 2018

Slovo z janskolázeňské radnice  
Vážení spoluobčané, jak všichni víte, zvláště 

pak zaměstnanci Státních léčebných lázní Jan-
ské Lázně, s. p., vedení našich lázní bylo posled-
ních pět let v  neskutečném kolotoči. Ve  funkci 
jmenovaného či zastupujícího ředitele lázní se 
za tu dobu vystřídalo 6 osob. Na konci března byl 
panem ministrem po novém výběrovém řízení 
jmenován ředitelem pan Mgr. Martin Voženílek. 
Dovoluji si mu touto cestou popřát v jeho nové 
funkci mnoho pracovních úspěchů a vzhledem 
k dosavadní výborné spolupráci s městem, ať již 
jako s obchodním ředitelem nebo zastupujícím 
ředitelem, i dlouhé setrvání v tomto zařazení. 

S  novým panem ředitelem se též pojí do-
posud největší naděje na  opravu krajské ko-
munikace procházející centrem našeho města. 
Ještě ve funkci zastupujícího ředitele podepsal 
smlouvu s  ČEZ Teplárenskou, a. s. o  pronájmu 
parovodů, která umožnila této firmě podat žá-

dost o dotaci na opravu parovodů ve městě. Je 
známo, že oprava parovodů byla podmínkou 
pro majitele silnice, Královéhradecký kraj, aby 
uvažoval o  její rekonstrukci. Podle poslední in-
formace byla zmíněná žádost po formální strán-
ce schválena a během dvou měsíců se dozvíme, 
zda bude i poskytnuta. Musím připomenout, že 
bez této dotace je celá akce nerealizovatelná. 
Pokud bude dotace přidělena, v  průběhu let 
2019-20 proběhne postupná oprava parovod-
ní sítě v našem městě, tzn. její jižní části. Začne 
se od  kotelny směrem k  dětské léčebně Vesna 
a poté od místa křížení s krajskou silnicí směrem 
k náměstí a pokračovat bude až k sídlišti Na Slu-
neční stráni. Vzhledem k výměně topného mé-
dia se budou předělávat i výměníkové stanice. 
Jednání s dodavatelem tepla a jednotlivými od-
běrateli postupně začnou probíhat. Nemusím 
zdůrazňovat, že teplá voda je pro všechny dale-
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ko úspornější, bezpečnější a jednodušší varian-
tou vytápění než pára a že dosluhující výměníky 
by si dříve nebo později stejně vyžádaly náklad-
né rekonstrukce. Samozřejmě, pokud budou již 
horkovody nové, kraj počítá s  opravou vlastní 
komunikace. Má to však ještě nezanedbatelné 
podmínky, a to v opravě vodovodů, kanalizace, 
veřejného osvětlení a  chodníků. Tam již nyní 
spolupracujeme na přípravě i financování s VAK 
Trutnov a SÚS Hradec Králové. Celkové náklady 
na všechny opravy jsou odhadnuty na 150 mil. 
Kč bez DPH. 

Jsem rád, že nový ředitel lázní je též zárukou 
pokračování našich společenských a  kultur-

ních aktivit. Všechny tradiční akce proběhnou 
ve  stejných, ne-li větších formátech a  jsme 
domluveni i  na  dalších. Již 26. května odpo-
ledne bude jednou z  nich veteránská show, 
kdy se předpokládá příjezd cca stovky starých 
aut a  stejného množství motocyklů veteránů 
na náměstí. Všichni jste vítáni! 

Těším se, že spolupráce s  vedením lázní 
a  novým panem ředitelem přinese spokoje-
nost nejen oběma stranám, ale též všem oby-
vatelům, návštěvníkům a  turistům. Přeji všem 
brzký návrat slunečních jarních dnů. 

Jiří Hradecký, starosta,  
Janskolázeňské noviny Fontána, 5. dubna 2018

Lázně jako v Americe
Zahájení lázeňské sezóny v  letošním roce 

připomene další kapitolu z historie, kdy v 1. po-
lovině 20. stol. získaly lázně světovou proslu-
lost úspěšnou léčbou následků obrn, přede-
vším dětské, po vzoru amerických lázní Warm 
Springs. Když totiž profesor Oskar Baudisch 
z  USA podrobil ve  30. letech minulého století 
zdejší prameny analýze, objevil shodné účin-
ky minerální vody s  vodou ve  Warm Springs 
ve státě Georgia, kde se v té době léčil americ-
ký prezident Roosevelt s  přenosnou dětskou 
obrnou (poliomyelitis). Díky tomuto shodné-
mu složení vody se Janské Lázně staly první 

léčebnou dětské obrny v celé Evropě. 
Na  tuto tradici, kvalitu a  zkušenosti naše 

lázně úspěšně navazují i v současnosti. V rám-
ci Marshalova plánu mělo dojít k  vybudování 
nového lázeňského komplexu, po  událostech 
v únoru 1948 však z politických důvodů k tomu 
nedošlo, i  když již bylo započato s  výkopový- 
mi pracemi.

Proto s trochou nadsázky máme v podtextu 
letošního Zahájení heslo „Lázně jako v Americe“.

Dobové foto ze svých sbírek poskytl sběra-
tel pan Hainiš z Janských Lázní.

Web SLL
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Zahájení lázeňské sezóny 2018 s prezentací Asociace polio
Prezentace Asociace polio při zahájení lá-

zeňské sezóny 2018 na  kolonádě v  Janských 
Lázních v sobotu 2. června je prvním počinem, 
potvrzujícím uzavřenou dohodu o  spolupráci 
mezi Státními léčebnými lázněmi v  Janských 
Lázních a naším spolkem. Asociace se předsta-
vila veřejnosti v  modrém stánku, umístěném 
mezi VZP a  nabídkou map z  Hradecka, a  pří-
chozí vítala vlající cedule s  naším logem. Ná-
vštěvníci si mohli prohlédnout vystavená první 
Informatoria, jednotlivá čísla Zpravodajů a kni-
hy Ály Wokouna. Rozdávaly se propagační tex-
ty o Asociaci polio, které připravily M. Stránská 
a  M. Mruzková, včetně informací ‚co je polio‘. 
V čele stánku stál hrdě panel, promptně připra-
vený M. Mruzkovou, s  poutavým obrazovým 
příběhem naší polio: od  snímku dětí, ležících 
v železných plicích přes první krůčky s kanad-
kami, lázeňské pobyty a  přátelská setkání až 
po  současnou skupinku seniorů z  rekondice. 
Jak dokládají fotografie, celek působí svěže 
a  stánek poutal pozornost jak procházejících, 
pilně sbírajících drobné propagační předmě-
ty vystavujících firem, tak zvídavých obrnářů, 
členů aktivních i  neaktivních. V  průběhu dne 

se stával místem jejich schůzek a  radostných 
pozdravení se se skupinkami penzionovaných 
zaměstnankyň lázní. 

V této první veřejné prezentující akci Asocia-
ce polio úspěšně obstála a doplnila kolorit ote-
vření lázeňské sezóny poskytováním zajímavých 
a  pro většinu běžných návštěvníků překvapi-
vých informace o  poliomyelitidě. Vedle prodej-
ních stánků, stánků čistě propagačních a  vedle 
oddychových hudebních představení dodávala 
slunečnímu dni další rozměr utvářením besed-
ních kroužků o  aktuálním problému. Uvolněná 
atmosféra dávala možnost vyvolávání vzpomí-
nek a vyprávění příběhů. Bonusem pro nás byli 
tři neaktivní členové, odcházející se složenkami 
na  zaplacení členského poplatku, přihlášení se 
jednoho sponzora a podání žádosti o členství.

Celým dnem provázeli a  informovali před-
sedkyně a  místopředseda AP, kteří měli mož-
nost u  stánku přivítat ředitele SLL, starostu 
města a  svou účastí na  slavnostním večeru 
Asociaci polio reprezentovat. Strážným an-
dělem a průvodcem celou akcí pak byla Irena 
Korytářová, kulturní referentka SLL. Děkujeme.

Marcela Stránská
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Na INSPO 2018
Výborem Asociace polio jsem byl vyslán 

na  INSPO – Konferenci o  technologiích pro 
osoby se specifickými potřebami. Již od  při-
hlášky bylo vidět, že pořadatelé konference to 
nedělají poprvé. Ostatně, 18. ročník to jenom 
potvrzuje. Účast byla hojná – víc jak 500 účast-
níků. Konference byla hlavně pro nevidomé 
a  sluchově postižené. Musel jsem ocenit, že 
na velké ploše byly promítány veškeré prezen-
tační materiály. A  všechny projevy byly ihned 
přepisovány a promítány na ploše. A také byly 
tlumočeny do  posunkové řeči. Opět na  velké 
ploše promítáno. I z poslední řady velkého sálu 
bylo vše čitelné. Nejen mne, ale i mnoho ostat-
ních, zaujala přednáška o aplikaci Záchranka.

Líbilo se mi vystoupení Michala Rady, před-
sedy Odborné skupiny pro přístupnost veřejné 
správy a  veřejných služeb (OSGA), zřízené při 
úřadu vlády. Ale nepotěšila mě informace, že 
Evropský průkaz zdravotně postiženého zatím 
nebude. Různé legislativy, jiné popisy postižení, 
jiná práva apod. tomu brání. Takže i letos si budu 
muset na Slovensku zakoupit dálniční známku.

Musím připustit, že některé přednášky byly 
pro mne již velmi odborné. Běžně nejsem v kon-
taktu s nevidomými či neslyšícími. Ale bylo vidět, 
že se se svým postižením umějí náležitě poprat.

Vyzdvihnout též musím zajištění občerstve-
ní. V  předsálí se mohl každý obsloužit kávou, 
čajem, džusem… K  tomu koláče, sušenky… 
A oběd byl vynikající.

Ale ze všeho nejvíce mne zaujala jedna věc. 
Mě se totiž velmi líbí jízda na  vozítku segway. 
Vím, že se na  něm těžko budu projíždět. Můj 
podpůrný přístroj a  francouzské hole, bez kte-
rých nenastoupím ani nevystoupím, mi neu-
možní využít tuto novou techniku. A  hned jak 
jsem přišel do předsálí, vidím, jak se někdo na ta-

kovém vozítku vsedě čile prohání mezi hosty. 
Nejdříve jsem si myslel, že prostě nějaký invalida 
již takový vozík získal, např. od VZP. Až později 
jsem poznal, že je to předváděcí vozík jednoho 
z vystavovatelů. A když jsem uviděl vozík zahá-
let a že má dvě nožičky, na kterých je zaparkova-
ný, neváhal jsem přistoupit a zjistit podrobnosti. 
Nebudu napínat, ostatně je to vidět z fotografie, 
že jsem na vozík bezproblémově nasedl. Zmáčkl 
jsem jeden knoflík, nožičky se schovaly a  já se 
malinko naklonil dopředu a mohl jsem vyrazit. 
Šlo to jak po másle. Jako kdybych na tom již jez-
dil dříve. Snad jenom to zaparkování bych měl 
ještě trochu vypilovat. Ale to někdy příště. Vozík 
jezdí nádherně, možná zabírá méně místa jak 
běžný električák, může i do terénu... Ale případ-
ný zájemce si bude muset obstarat movitějšího 
sponzora. Něco přes půl miliónu korun těžko 
náš invalida našetří.

Václav Tobiáš

Rekondice v Jánkách – klasika 
Ano, první rekondice tohoto roku v Janských 

Lázních proběhla v  klasickém duchu. Je prav-
dou, že po minulé podzimní rekondici jsme od-
jížděli s nejistotou, jak dopadne výběrové řízení 
na vedoucího Penzionu Sola Fide. Pan ing. Cej-
nar se už do konkurzu nehlásil, ale do boje poslal 
dceru Katku. A ta vyhrála, a nám se ulevilo, pro-
tože pan Cejnar s manželkou zůstali v penzionu 
spolu s dcerou. Katka vnesla do penzionu závan 

mládí, byla radost dívat se, jak se bez problémů 
chytá každé činnosti. Ne nadarmo, vždyť Sola 
Fide je rodinný penzion. 

Tak jsme se od 12. do 26. května klasicky sešli, 
někdo na  týdenním, někdo na  dvoutýdenním 
rekondičním pobytu. První vítání s  kamarády, 
personálem, usedání ke  stolům v  jídelně. Při-
vítání vedoucím rekondice panem Chadimou 
a  panem Cejnarem, vyslechnutí důležitých or-
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ganizačních a  provozních pokynů. Následuje 
převzetí rozpisu procedur a hurá na pokoje vy-
balovat kufry. Počasí s modrou oblohou všech-
ny účastníky vyhnalo před kolonádu zjistit, kdo 
je tu na léčení, případně dát si první kafíčko, pi-
víčko, zmrzlinu nebo limonádu.

Od  pondělka začal léčebný proces s  dopo-
ledními rozcvičkami a masážemi. No a zase je tu 
srdečné uvítání s našimi fyzioterapeutkami Ja-
nou Litošovou a Ivou Žaludovou, taktéž se sta-
bilní masérkou Jitkou Miškovskou a  její novou 
parťačkou Ivou Malčákovou. Po obědě a krátké 
relaxaci jsme se vrhli do  vod Aquacentra Stát-
ních léčebných lázní. Po bazénu je třeba doplnit 
tekutiny, tak chvátáme buď do kolonády, nebo 
do cukrárny. Po večeři si někteří vyjdou na pro-
cházku, jiní navštíví kavárenské a  restaurační 
zařízení, pokud jsou otevřené, jiní se věnují ka-
retním hrám. S  tím, kam po  večeři, byl docela 
problém. Kolonáda je otevřená jen do  20. ho-
diny kromě pondělka, Kinokavárna každý den 
do 21. hodiny. Všechno jistí kavárna Aqua u ba-
zénu, která je otevřená každý den do 22. hodiny. 

Je tu ještě Arnika, ta ovšem touto dobou oteví-
rá jen od  pátku do  neděle. Jenom díky tomu,  
že program rekondice byl obohacen kulturním 
večírkem, jsme první týden v úterý a druhý týden 
ve středu v Arnice strávili příjemný večer s hu-
dební produkcí Miroslava Vosáhla. V  komorní  
atmosféře jsme si zazpívali nejenom lidové 
písně, ale i mnohé evergreeny a populární pís-
ně. Pan Vosáhlo plnil i přání a zahrál konkrétní 
písničky. Ke konci se vždy našlo pár odvážlivců, 
lépe řečeno ještě dobře pohyblivých obrnářú, 
kteří vyběhli zatančit si na parket. 

V  sobotu ráno v  jídelně nastal čas loučení. 
Zrekapitulovali jsme si, jak nám bylo dobře, jak 
nám docela vyšlo počasí, jak jsme nabyli i něja-
kou tu kondičku. Na druhé straně jsme se báli 
příchodu domů s kontrolou váhy, vždyť kuchaři 
Janička a pan Bureš nám vyvařovali samé dob-
roty, holt doma budeme „dietovat“. Děkujeme 
všem za příjemnou atmosféru, srdečnost a péči 
o nás. Už se těšíme na další pobyt. Fotografie 
z rekondice najdete ve Fotopříloze.

Mária Mruzková

Zastávka závodu Studenecká míle
My, kteří jsme si prodloužili pobyt po rekon-

dici o jeden den, jsme byli nadšeni a velice spo-
kojení s akcí, pořádanou lázněmi pod vedením 
kulturní referentky Ireny Korytářové. Na  kolo-
nádu Janských Lázní v sobotu odpoledne při-
jelo zhruba 200 veteránských aut i  motorek, 
účastníků tradičního závodu O pohár starosty 
obce Studenec. 

Tato soutěž je v povědomí fanoušků starých 
aut brána jako jedna z nejkvalitnějších veterán-
ských soutěží v  republice. Součástí každého 
ročníku je vyjížďka vozidel do některého hor-
ského střediska. V letošním roce to byly Janské 
Lázně. Každý ročník soutěže je zaměřen na jiné 
historické údobí, tento rok se nesl v  duchu 
konce 1. světové války a vzniku samostatného 
Československa. Účastníci soutěžili i v disciplí-
nách jako je elegance, nejlepší dobový oděv, 

doplňky apod. Celou akci moderoval David 
Říha a hudbou doprovázel studentský orchestr 
Regioband ve stylu swing.

Akce se vydařila, i počasí vydrželo bez deš-
tě. Byla to pěkná podívaná nejenom na krásné  
historické auta a motorky, ale i dobově obleče-
né posádky.

mm

Státní léčebné lázně Janské Lázně budují lázeňské muzeum
Fronty rodin s  dětmi vinoucí se ke  vstupu 

do Sokolovny to možná nebudou, ale chystané 
otevření lázeňského muzea v  Janských Lázních 
je záslužné. Dozajista ukáže, že návštěvníkům 
Janských Lázní v trávení volného času ve městě 

tato instituce chyběla. Jak bude zaměřené? Dá se 
předpokládat, že klasicky, ve formě stálé muzejní 
expozice. Lázně představí historii tamní lázeňské 
léčby, ukážou vývoj léčebných metod od  stře-
dověku až po současnost, včetně informací o lé-



čebných přírodních zdrojích. Dají tak odpověď 
na vše, co nás během prohlídky města napadlo 
a na co jsme se neměli koho zeptat. Bude zde pa-
trně umístěna spousta fotografií a starých vedut 
z konce 19. století a začátku 20. století, které za-
chytily měnící se tvářnost lázeňského prostředí 
té doby a  přiblíží jeho kolorit. Některé obrázky 
známe z dřívějších materiálů, např. v kalendářích 
lázní nebo z pohlednic. Nepochybně to bude za-
jímavá expozice na téma přírodní léčivé zdroje, 
ale také na téma poliomyelitidy. Vždyť dobrá po-

věst lázeňského města je známá nejen u nás, ale 
i v zahraničí její léčbou. 

Můžeme se tedy těšit, že bude k  dispozici 
všechno o naší polio, jak ji známe. A dost mož-
ná mají doma někteří z  nás, starších a  hodně 
pamatujících, dnes již historické předměty, kte-
ré se k její léčbě používaly a rádi je zapůjčí či vě-
nují. Kanadky, pískové pytlíky, výrobky z léčby 
prací, staré snímky, to všechno se jistě uplatní. 
A u exponátu se může objevit vaše jméno…

MS

Výzva redakce: 
Milí obrnáři, kdo máte nějaké výše uvedené historické předměty, fotografie nebo i jiné věci 

a jste ochotni je zapůjčit či věnovat, ohlaste se koordinátorovi panu Petru Janovcovi, 
manažeru technického úseku SLL: tel. 499 860 102, e-mail: petr.janovec@janskelazne.com

Budou platit průkazy tělesně postižených v celé EU? 
Zaujalo mne, že na 4. evropském parlamentu 

osob zdravotně postižených jen tak mimocho-
dem padla zmínka o průkazech tělesně postiže-
ných. Dotázal jsem se proto paní europoslankyně 
Sehnalové zda je nějaký posun v  uznávání prů-
kazů tělesně postižených i v zahraničí. Příjemně 
mě překvapilo, že někde se to už trošičku poh-
lo, a pokud by se podařilo na EPU v Rheinbergu 
zjistit, jak to funguje, mohli bychom snad i u nás 
podniknout nějaké kroky, abychom se přidali. 

Ing. Miroslav Novosad, CSc., Těrlicko 
Odpověď na dotaz

Vážený pane inženýre, velice děkuji za  Vaše 
oslovení, jsem ráda, že Vás jednání 4. evropského 
parlamentu osob se zdravotním postižením zau-
jalo a doufám, že pro Vás bylo zajímavé. 

Evropská karta osob s postižením (tzv. Disabi-
lity Card) je téma, o kterém se mluví již několik let. 
Lidem s postižením by při cestování po Evropské 
unii měla zajistit stejný přístup k určitým specific-
kým benefitům, jako mají držitelé karet z daného 
státu, zejména v oblastech kultury, volného času, 
sportu a  dopravy. Proto jsem také velmi přivíta-
la, když Evropská komise v  roce 2015 představi-

la plán na  vytvoření jednotné karty a  vyčlenila 
na její zavedení také příslušné prostředky. Na její 
výzvu odpovědělo osm zemí (Belgie, Kypr, Eston-
sko, Finsko, Itálie, Malta, Slovinsko a Rumunsko), 
které již kartu zavádějí a vzájemně ji mezi sebou 
uznávají, Česká republika se však bohužel roz-
hodla nezapojit se do tohoto projektu. 

Přesto však doufám, že první zkušenosti zúčast-
něných států ukážou jasné přínosy této karty a že se 
Česká republika bude moci k tomuto projektu v do-
hledné době také připojit. K  tomuto tématu budu 
také pořádat konferenci v Evropském parlamentu, 
která by měla zhodnotit zkušenosti s dosavadním 
fungováním karty a povzbudit k jejímu přijetí i stá-
ty, které se dosud do jejího fungování nezapojily. 

Vážený pane inženýre, sama jsem se již v této 
záležitosti obrátila na Ministerstvo práce a sociál-
ních věcí, do jehož gesce tato problematika spa-
dá, jistě by však bylo přínosné, kdybyste se na něj 
obrátil i Vy nebo někdo z Vašich kolegů, kdo má 
s využíváním průkazu osob zdravotně tělesně po-
stižených osobní zkušenosti. 

S pozdravem a přáním všeho dobrého 
Olga Sehnalová 

50 let s paličkami
Blaženku Šalomonovou, dlouholetou účast-

nici jarních rekondicí v Janských lázních, známe 
jako sympatickou paní, vždy elegantní, usměva-
vou, plnou energie a optimismu. Málokdo však 
ví, že je to velice zdatná a úspěšná krajkářka. Pa-

ličkováním krajek se zabývá už plných padesát 
let! Všechno to začalo po ukončení základní ško-
ly, kdy se Blaženka přihlásila na krajkářskou ško-
lu, přesně na Školský ústav umělecké výroby Pra-
ha, pobočka Vamberk, který ukončila jako jedna 
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ze dvou nejlepších. Tam jí paličkovaná krajka 
učarovala a stala se její láskou na celý život. Ze 
začátku byla zaměstnankyní ÚLUV (Ústředí li-
dové umělecké výroby), kde časem získala titul 
Mistr svého oboru. Práce ji velice bavila, veškeré 
úkoly plnila precizně a rychle, a tak jí zbýval čas 
i na vlastní tvůrčí činnost a rozšiřování znalostí 
v tomto oboru. S postupem doby si vyřídila živ-
nostenský list a pracovala samostatně. 

Své paličkované výrobky nabízela, předvá-
děla a prodávala v klasických obchodech, na vá-
nočních, velikonočních a jiných trzích, na vlast-
ních výstavách v  Litomyšli, Praze, Karlových 
Varech a mnoha dalších českých městech. Hod-
ně paličkovala také na přímé objednávky. Když 
v 90. létech začali lidé houfně cestovat, krajkové 

skvosty paní Blaženky se staly vyhledávaným 
dárkem pro známé a příbuzné v zahraničí a do-
staly se tak vskutku do celého světa včetně Ka-
nady, USA i Austrálie.

Své dovednosti předává paní Blaženka 
dále. V dřívější době vedla kroužky paličkování 
v  Domě děti a  mládeže v  rodné Chocni, dnes 
učí tomuto umění dospělé zájemkyně.

Aby krajkářka mohla vyrábět svoje skvosty, 
potřebuje paličky, herdulku, stojánek, ošatku 
na paličky, lněné nebo bavlněné nitě, špendlí-
ky, háček, nůžky. Pak si vytvoří nákres, nebo jej 
dostane (např. nákres na paličkovanou motor-
ku jí vyrobil syn), a potom stačí už „jen“ šikovné 
ruce a chuť pracovat. 

A to všechno Blaženka má. Škála jejího umě-
ní je opravdu velmi široká – vyrábí snad všech-
no, od přehozů, límečků, přes bižuterii, obrázky 
s nejrůznějšími motivy, vánoční či jiné bytové 
ozdoby, až po klobouky a kabelky. Poslední do-
bou pomocí paliček vykouzluje anděly. Při své 
práci využívá mnohé techniky, kterých je celá 
řada. A mají nečekané názvy, jako pláto, řetízky, 
mouchy, pavouci, hráchovinky…

Všechno to zní velice zajímavě až tajemně. 
Ale budeme mít možnost seznámit se s paličko-
vanou krajkou a procesem jejího vzniku osobně.

V rámci našeho tradičního zářijového fe- 
stivalu se bude v  kolonádě Janských Lázní 
konat výstava s názvem Paličkovaná krajka 
Blaženky Šalomonové, i  s  praktickou ukáz-
kou. Začátek je v sobotu 29. září ve 14 hodin. 

Všichni jste srdečně zváni!
(mad)

Moje první lázně 
Dnes už je mně 80 let. Velmi jsem celý život 

toužila poznat nějaký spolek nebo lékařskou 
organizaci, která by vyslechla a  byla speciálně 
zaměřena na onemocnění dětskou obrnou – po-
lio. To se mně podařilo až v roce 2015, když jsem 
vstoupila do  vaší Asociace polio. Stalo se to ná-
hodně po přečtení jedné knihy, kde se o vás psalo.

Tento dopis by byl dlouhý, kdybych chtěla po-
psat historii svého onemocnění a  všech léčení, 
které jsem prodělala. Budete-li chtít, mohu vám 
příště napsat aspoň svoje zkušenosti z první části, 
která začala v roce 1946, kdy mi bylo 9 let. Mohu 
říct, že moje léčba byla prvotřídní a  naprosto 
všestranná i  když začala v  poválečné době. Stát 

nám poskytl všechno. Dnes bych se chtěla zmínit 
o svých prvních lázních a to byl šestinedělní po-
byt v lázních Teplice – Šanov, dnes Teplice v sever-
ních Čechách. Teplice mně zůstaly hluboko v srdci 
a nikdy na ně nezapomenu, i když jsem později 
poznala i další lázně (kromě různé jiné léčby).

Léčila jsem se v  Kamenných lázních. A  co 
mně Teplice daly? Daly mně prvotřídní léčbu, 
poznala jsem pohodu i noblesu s dvěma jídel-
nami, číšníky ve fracích, prvotřídní stravu s bá-
ječnými odpoledními svačinami. Osobně mně 
přijal a léčil proslavený lékař obrnářů Dr. Hroch, 
masáže nám dávala laskavá a schopná paní Ba-
ráková a další příslušný personál.



Mohla jsem chodit, tak jsme viděli Císařské 
lázně, městské divadlo, obchodní dům s  pro-
nikavou vůní čerstvé kávy, procházeli jsme Li-
povou ulicí a podle možností objevovali krásná 
místa Teplic. Chodili jsme se koupat do krytých 
lázní a já se tam i se svou ochrnutou rukou nau-
čila splývat a později i plavat. Což jsem násled-
ně plně využívala, abych byla rovnocenná zdra-
vým dětem. Což byl samozřejmě marný boj. 

Ještě napíši pár řádků o  tom nejhlavnějším, 
co mě dala obrna a  lázně v  Teplicích. Poznala 

jsem mnoho lidí, kteří byli postižení, ale jejich 
myšlení bylo daleko hlubší a  vědění obsáhlej-
ší než u  zdravých lidí. Knihovna, kde jsme se 
scházeli, zněla hudbou, protože řada pacientek 
uměla hrát na  klavír, viděla jsem spoustu krás-
ných ručních prací vyrobených zručnýma ruka-
ma (nebo i  méně zručnýma) pacientek. Knihy, 
klid a pohoda. A do oken zářil různými barvami 
osvětlený vodotrysk.

Srdečně vás zdravím a těším se na váš časopis.
Vaše Hana Kalová  

Vodoléčba v Kamenných lázních v roce 1946

Sraz na Háláku

Vážení přátelé, kamarádi!
Tradiční sraz na Hálově mlýně v krásném prostředí rekreačního střediska se z provozních důvodů uskuteční 

od čtvrtka 5. 7. do neděle 8. 7. 2018, ne jak bylo původně sjednáno. Ubytování a vše ostatní je zařízeno. 
Informace a přihlášky přijímá Tonda CARDA, e-mail: tondalida@atlas.cz do 22. 6.2018.

 Letos to máme s Lidunkou kulaté, tak si vás dovolujeme pozvat  
v pátek v 17.00 h na přátelské posezení u cimbálu s občerstvením.  

Pokud máte kontakt na někoho, kdo chce přijet na sraz, tak ho, prosím,  
informujte o změně původního termínu.

Moc zdravím a přeji vše dobré Tonda.
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A na konec rubriky jedno milé poděkování
Ahoj Mariko. Děkuji Ti za zasílání časopisu Zpravodaj AP, i toho posledního č. 3-4. Celému kolektivu 

děkuji za vydávání časopisu AP. Není to snadná práce posbírat materiály, fotografie, uspořádat, roz-
hodnout, co vydat, či nevydat. Hezky se to čte – jako po másle, tak, že člověk ani necítí a netuší, co to 
dalo práce. Tisíceré díky za Vaši práci. Přeji Tobě i celému kolektivu zpracovatelů hodně sil do dalších let 
vydávání časopisu Zpravodaj AP.  Eva Šindelářová

Je to velká podpora, budeme se snažit udržet tuto kvalitu Zpravodaje AP. Za redakci přejeme 
příjemné čtení i tohoto čísla.

mm

SRAZ „ŠESŤÁKŮ“ 2018

Srdečně vás zveme na 5. sraz bývalých pacientů nejen budovy „Šestky“, ale i „Trojky“, kteří se zde léčili v dětských 
letech a rádi vzpomínají na lázeňské pobyty ve Velkých Losinách. Již 5. sraz se koná ve dnech 31. 8. až 2. 9. 2018.

Program srazu

pátek 31. 8.
příjezd, ubytování

18.00 společné posezení s kytarou

sobota 1. 9.

10.00 exkurze v budově „Šestka“, dnes Šárka, prohlídka budovy, aktuální informace o lázních
12.00 vzpomínková akce na místním hřbitově
15.00 turnaj v minigolfu
18.00 slavnostní večeře na „Trojce“, dnes Eliška
19.00 společné posezení s kytarou

neděle 2. 9. individuální program, rozjezdy účastníků domů

Účast na jednotlivých akcích je zcela dobrovolná, ale věříme, že bude hojná jako na předešlých srazech. Zájemci o účast 
na srazu se mohou přihlásit prostřednictvím níže uvedených e-mailových kontaktů. Pokud budete požadovat ubytování, 

i přes omezené zarezervované kapacity, jsme schopni nejrychlejším zájemcům ještě zajistit. Těšíme se na vaši účast. 

Za organizátory srazu: Tamara Kubicová (akramat@seznam.cz), Zdeněk Špalek (Zdenek1157@seznam.cz) 
a za zájemce ze Slovenska Ondrej Mocko (bandiom56@gmail.com).



Časopis Vozíčkář končí. Po třiceti letech
Důvody dobře popsala šéfredaktorka Aneta 

Vidurová, která si zaslouží i se svými předchůd-
ci a spolupracovníky velké poděkování.

Co bude dál? Liga vozíčkářů nabídne elek-
tronický e-mailový newsletter, ve  kterém si 
krom novinek z  této neziskovky můžete přečíst 
i  zajímavé rozhovory, novinky z  legislativy, ko-
mentáře či glosy (v  podobném duchu, na  který 
jste zvyklí z Vozíčkáře). Zaregistrujte se na http://
www.ligavozic.cz/newsletter. Stejně tak můžete 
čerpat z  bohatého archivu na  www.vozickar.cz 

(tyto stránky budou nadále úzce spojeny právě 
s newsletterem) nebo z facebooku Ligy vozíčkářů.

Pokud přece jen upřednostňujete papíro-
vý časopis, doporučujeme magazín Vozka, 
ve  kterém se tu a  tam objevují texty autorů, 
kteří píší i do Vozíčkáře. Vozka navíc od zářijo-
vého čísla vychází barevně a objevují se v něm 
podobná témata jako dosud ve Vozíčkáři. Jeho 
roční předplatné stojí 160 Kč. Více na www.voz-
ka.org nebo na tel. 596 783 174 (10–17 h).

www.helpnet.cz

Mapy bez bariér umožňují snazší cestování nejen lidem s handicapem
Mapy bez bariér, které patří do  rodiny pro-

jektů Nadace Charty 77, vstoupily do nové etapy 
svého působení. Díky začlenění volně publiko-
vaných dat z podobných projektů se stávají nej-
ucelenějším domácím portálem o  přístupnosti 
veřejného prostoru v ČR (nejen) pro osoby s po-
stižením. Nabízí již více než 15 tisíc záznamů.

Před dvěma lety byla v rámci první fáze pro-
jektu zmapována přístupnost bezmála šesti 
set objektů po celé republice. Stalo se tak díky 
spolufinancování z prostředků Evropské unie – 
Evropského fondu pro regionální rozvoj. Pozor-
nost se soustředila na národní kulturní památ-
ky a další pro turisty zajímavé objekty, a Mapy 
bez bariér se tak zařadily po bok portálů, které 
takové informace poskytují, např. Vozejkmap 
nebo Disway. Nyní je však na Mapách bez ba- 
riér přes 15 tisíc záznamů a rozšiřování průběž-
ně pokračuje díky propojování s již fungujícími 
zdroji informací.

Jak uvádí manažer projektu Petr Hazuza, 
sám vozíčkář: „Mezi významné zdroje patří At-
las přístupnosti objektů na území města České 
Budějovice, portály Vozejkmap, Wheelmap 
a WCKompas, ale také Mapa přístupnosti Brna 
nebo ročníkové práce studentů Vysoké školy 
polytechnické v  Jihlavě. Ke  každému tomuto 
zdroji přistupujeme individuálně a snažíme se 
z něj získat maximum informací.“

Funguje to i  obráceně: data naměřená pří-
mo v  rámci projektu Mapy bez bariér jsou 
také volně k dispozici v rámci otevřené licence 
a nyní nově dostupná i na mezinárodním por-
tálu https://www.accessibility.cloud/. Zásluhou 
kvalitního rozhraní je pak mohou využívat 
i ostatní vývojáři.

Profesionálně zmapované objekty jsou vy-
hodnocovány podle Metodiky kategorizace 
přístupnosti objektů, kterou za  přispění Mi-
nisterstva pro místní rozvoj vytvořila skupina 
organizací pod vedením Pražské organizace 
vozíčkářů. O  každém objektu se zaznamená-
vají řádově desítky údajů a stupeň přístupnosti 
metodika prezentuje pomocí barev semaforu. 
Objekty na  mapě jsou tedy na  první pohled 
rozděleny na zelené (přístupné), žluté (částeč-
ně nepřístupné) nebo červené (nepřístupné).

Červené ohodnocení objektu však automatic-
ky neznamená, že je pro všechny nedostupný. Je 
to spíš důležitá informace pro uživatele, že je pro 
návštěvu tohoto objektu nutná jistá příprava. Do-
tyčný člověk se tak na  základě dodatečných in-
formací může sám rozhodnout, jestli daný objekt 
vyhovuje jeho konkrétním požadavkům a zda je 
ochotný či schopný si zajistit přístup.

Jedna z uživatelek portálu, vozíčkářka Len-
ka Brisudová, vše shrnula těmito slovy: „Velmi 
ráda cestuji. Jenže občas je těžké o  daném 
místě najít relevantní informace, což mě už 
od  několika výletů odradilo. Projekty, jako 
jsou Mapy bez bariér, pomáhají situaci zlepšit. 
Najdu v  nich podrobnosti o  přístupnosti řady 
památek, restaurací i ostatních služeb po celé 
republice na jednom místě.“

Mapy bez bariér nejen data šíří pod otevře-
nou licencí pro ostatní vývojáře, tedy volně 
ke  stažení, ale také umožňují bezplatně vložit 
vlastní mapu přístupnosti na  jakékoli stránky, 
což je služba, kterou využijí nejen vozíčkáři, ale 
také maminky s kočárky, senioři a občané s do-
časnou omezenou pohyblivostí. 

Petra Seberová
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Jedu s dobou 
Centra bezpečné jízdy po celé ČR jsou 
seniorům k dispozici zdarma již od 21. 4. 2018

Vzdělávací program Jedu s dobou je určen 
široké aktivní motoristické veřejnosti senior-
ského věku – přesněji 65 a  více let a  to nejen 
pro ty, kteří hledají pocit jistoty za  volantem, 
ale i  pro seniory s  celoživotními řidičskými 
zkušenostmi. Finanční podporu ve výši 6 milio- 
nů korun projekt získal z  fondu zábrany škod 
a díky tomu je pro účastníky zcela zdarma.

Tento první ročník realizuje Asociace cen-
ter pro zdokonalovací výcvik řidičů AČR, 
která sdružuje osoby, které jsou vlastníky nebo 
provozovateli center realizující nejrůznější dru- 
hy výcviku zaměřené na  předcházení ale i  ře-
šení krizových situací při řízení motorového 
vozidla. Projekt je podporován Radou senio-
rů ČR a obě organizace se snaží uvést projekt 
do praxe.
Od legislativy až po neocenitelnou 
praktickou zkušenost s vlastním vozidlem

V  prostředí silničního provozu se poměrně 
často mění legislativa a  ne vždy každý řidič 
všechny změny stihne zachytit. Z tohoto důvo-
du je součástí kurzu i teoretická část na rozšíře-
ní informovanosti z této oblasti.

Nosnou částí vzdělávacího programu je ov-
šem praktická část, kde řidiči mohou poznat 
svůj vůz s novými technologiemi, které pomá-
hají řidiči v  oblasti prevence vzniku dopravní 
nehody a řidiči o nich nemusí vůbec tušit. Tato 
část je především zaměřena na  správné zása-
dy krizového brzdění na  různém povrchu vo-
zovky, řešení smyku, manévrování s  vozidlem 
za  různých okolností, vnímání rizika mrtvých 
úhlů z vozidla, rozpoznávání bezpečné vzdále-
nost při souběžné jízdě. To vše doplněno ještě 
o praktickou ukázku první pomoci.

„Rada seniorů vítá, že se zrodil i  v  oblasti 
bezpečnosti silničního provozu nový projekt 
pro seniory. A  velmi oceňujeme, že nikdo ne-
tvrdí, že jsou snad senioři horší řidiči než zbytek 
populace, ostatně, na to je mnoho našich členů 
citlivých. Faktem ale je, že vzdělávat by se měl 
člověk po celý život. Naši členové absolvují kur-
zy sebeobrany, chodí do Univerzit třetího věku, 
ale možná jsme všichni trochu pozapomněli, 
že od doby, co jsme opustili autoškoly, se legis-
lativa měnila a to zcela jistě několikrát… A ni-

kdy není na škodu slyšet to skutečně aktuální,“ 
uvádí předseda Rady seniorů Zdeněk Pernes 
s  dovětkem, že rychle se mění i  technologie 
v  autech a  není na  škodu oprášit si třeba ani 
znalosti z oblasti zdravovědy.
Senioři, zaregistrujte se a objednejte si  
kurz zdarma

Projekt má vytvořeny vlastní webové strán-
ky www.jedusdobou.cz, kde je možné se již 
nyní zaregistrovat na první termíny a  to v Os-
travě, Třinci, Jihlavě Vysokém Mýtě, Hradci 
Králové, Sosnové, Příbrami a Mostě. Konkrétní 
pokyny a  úzkou součinnost při organizová-
ní návštěv seniorů do  center bezpečné jízdy 
probíhá na úrovni krajských Rad seniorů, které 
jsou podrobně instruovány.

Kurz je nutné absolvovat s vlastním vozidlem 
nicméně je možná účast 2 osob ve vozidle např. 
vozidlo sdílené s partnerem/partnerkou. V tom-
to případě musí být vyplněny 2 rezervační for-
muláře, protože obě dvě osoby jsou účastníci 
kurzu a dochází k vzájemnému střídání ve vozi-
dle na pozici řízení během výcviku.
První kurzy v rámci projektu Jedu s dobou  
odstartovaly

Senioři ukázali, že jsou velice aktivní a  zví-
daví. Samotný kurz se skládal z  teoretické 
a praktické části. Účastníci se v průběhu kurzu 
dozvěděli nová pravidla a  poučky, jak jezdit 
bezpečně. Nechyběly ani aktuality z legislativy 
či výklady jejich sporných pasáží. V  této části 
nebylo výjimkou vidět účastníka, jak se in-
struktora aktivně dotazuje nebo si poctivě za-
znamenává poznámky do příručky absolventa 
s informacemi z oblasti bezpečnosti silničního 
provozu a  legislativy, kterou dostal každý se- 
nior u prezence.



V praktické části si senioři nabyté vědomosti 
vyzkoušeli pod vedením instruktorů, jak se mj. 
naučit správně brzdit a také to, jak nejlépe ustát 
smyk. Součásti kurzu také byly základy zdravo-
vědy a praktická ukázka první pomoci. Někteří 
účastníci připustili, že celý život během řízení 
aplikují špatné návyky. V  případě, že by byli 
svědkem nehody, tak by k zajištění své bezpeč-

nosti a  v  oblasti první pomoci udělali mnoho 
chyb. Nicméně to neznamená, že by tyto chyby 
nedělali i ostatní řidiči jiných věkových skupin.

Řidiči senioři prokázali, že stále chtějí žít ak-
tivním životem a  pokud mají v  něčem nějaké 
rezervy, tak je na tomto kurzu poznali a podle 
toho přizpůsobí své řízení.

www.jedusdobou.cz.

Dostaly se nám do rukou dva zajímavé letáky iGO a HURTee. Zaujaly a myslíme si, že některým z vás 
usnadní pohyb.

iGO – ideální společník v interiéru
Elektrický mikroskútr iGO 1.064, produkt 

firmy MEYRA vyhrál ocenění Zlatý Rehaprotex 
2017. 

Interiérový mikroskútr je vhodný pro pohyb 
v  malých prostorech. Díky pohonu prostřed-
ních kol a kompaktním rozměrům je poloměr 
otáčení jen 50 cm. Ovládání mikroskútru iGo je 
velmi jednoduché.

Možnost rozložení mikroskútru do  tří dílů 
a nízká hmotnost umožňuje snadný transport 
v osobním autě.

Silný 200 W motor je stavěný pro nosnost 
120 kg, přičemž překonání hustých koberců 
není problém.

 ▶ Poloměr otáčení 50 cm.
 ▶ Velmi jednoduché ovládání.
 ▶ Rozložitelný do 3 dílů.

Standardní vybavení:
 ▶ odklopné područky
 ▶ nabíječka
 ▶ baterie 2× 12V 12Ah (5h)
 ▶ nastavitelná sedačka

Nadstandardní vybavení:
 ▶ nákupní košík s držákem
 ▶ měkká kolečka (sada 2ks přední a 1ks zadní)

Cena: 39 800 Kč. 
www.meyra.cz/igo.html

HURTee – elektrický pohon invalidního vozíku
Hlavní přednosti HURTee: 

 ▶ jedno zařízení pro mobilitu vozíčkáře
 ▶ velmi lehká konstrukce
 ▶ perfektně skladné = malé rozměry (do kufru 

automobilu, pod postel, za skříň…)
 ▶ snadná demontáž z  vozíku díky rychloupí-

nání
 ▶ velký výkon a slušný dojezd
 ▶ možnost zapojení druhé baterie
 ▶ otočení vozíku na místě díky možnosti nato-

čení řídítek o 90°
 ▶ možnosti volby několika úrovní výkonu
 ▶ možnost zakoupení i s vozíkem

Parametry: 
 ▶ velikost kola – 10 palců
 ▶ motor – 36 V/350 W, 48 V/500 W
 ▶ baterie 36 / 48 V 
 ▶ doba nabíjení – 6 h
 ▶ maximální dojezd – 25 km
 ▶ hmotnost – 8 kg

 ▶ maximální rychlost – až 40 km/h dle různých 
podmínek

 ▶ maximální zatížení – dle zatížení vozíku
 ▶ rozměry – 90/50/30 cm (výška zařízení/šířka 

řídítek/délka kola i s úchytem)
 ▶ kotoučová brzda
 ▶ displej zobrazující rychlost, ujeté km, kapa-

citu baterie
Cena: 48.500 Kč

mm
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Rohlík bez bariér 
Internetový obchod Rohlik.cz, který se zabý-

vá rozvozem a  internetovým prodejem potra-
vin, nabízí zajímavé výhody pro seniory starší 65 
let a pro držitele průkazu osoby se zdravotním 
postižením. Patří k nim mimo jiné doprava zdar-
ma a vynesení objednaného zboží až ke dveřím, 
a to i v domech bez výtahu.

Podmínkou je zaregistrovat se do klubu Roh-
lík bez bariér. Registrace probíhá telefonicky 
na  zákaznické lince 800  730  740, je třeba mít 
při ruce průkaz TP, ZTP nebo ZTP/P. Slibovaná 
doprava zdarma platí při nákupu od  pondělí 

do čtvrtka s doručením mezi 10.00 až 15.00 ho-
dinou při objednávce na čas (neplatí na expresní 
doručení a  doručení do  15minutového okna). 
Před předáním prvního nákupu kurýr poprosí 
o průkaz TP, ZTP nebo ZTP/P, případně ověří věk 
člena klubu a poté předá nákup.

Rohlik.cz rozváží zboží prozatím v Praze, Brně, 
Plzni, Hradci Králové, Liberci, Pardubicích a  v  je-
jich blízkém okolí. Více informací o projektu Rohlík 
bez bariér, který podpořila Nadace Taťány Kucha-
řové – Krása pomoci, je na stránkách Rohlík.cz.

www.helpnet.cz

Bolevák by mohl mít unikátní zařízení, které umožní  
koupání vozíčkářům

V autokempu Ostende u Velkého bolevecké-
ho rybníka v Plzni by mohlo vzniknout zařízení, 
které hendikepovaným lidem umožní koupání. 
Je to židle, která sjede po dráze a vozíčkáře tak 
dopraví do vody. Tělesně postižení by obsluhu 
zařízení zvládli sami. 

Na projektu pracuje Správa veřejného stat-
ku města Plzně. S  myšlenkou přišly Jaroslava 
Kreuzbergová z  fakultní nemocnice a  její zná-
má, která přišla o  nohy. Spojily se s  místosta-
rostkou městské části Plzeň 1 Ivanou Mádlovou 
a její úřad se začal o projekt zajímat.

„Jednalo se o to, zda je možné vybudovat pří-
jezd do  Boleváku pro vozíčkáře. Něco takového 
zatím v České republice není, takže jsme nejprve 
nevěděli, jestli se s tím dokážeme vypořádat. Hle-
dali jsme vhodné místo, což tedy na Boleváku není 
vůbec jednoduché. Nakonec bylo v podstatě jako 
jediné možné vytipováno umístění v autokempu 
Ostende. Je tam vhodný přístup a nájemce kem-
pu s tím souhlasí,“ vysvětlila Ivana Mádlová.

Uvažovalo se o  inspiraci u  zařízení, která 
se používají pro tělesně postižené v bazénech 
nebo na  plážích u  moře. „Ale chtěli jsme něco, 
k čemu by vozíčkáři nepotřebovali druhou osobu. 
Hledali jsme zároveň řešení s minimálním rizikem, 
že zařízení někdo poškodí,“ popsala Mádlová.

Ondřej Vohradský ze Správy veřejného stat-
ku řekl, že projekt je zpracovaný. „Zařízení je 
v podstatě židle schopná jet po dráze a vozíčkáře 
svézt do vody. Tam by mohl plavat a pak se vrátit 
stejnou cestou na  břeh ke  svému vozíku,“ uvedl 
Vohradský. Tvrdí, že zařízení by mělo být samo-
obslužné a v kempu je personál, který by v pří-

padě potřeby vozíčkáři pomohl. Na břehu má 
být i parkoviště pro invalidy.

Zařízení by mohlo fungovat v příští letní se-
zoně. Ještě se ale musí domluvit financování. 
Cena není upřesněná, ale mohlo by se jednat 
o pár milionů korun. Ivana Mádlová se domní-
vá, že pro takový projekt by peníze neměly být 
nepřekonatelná překážka. „Já doufám, že ne. 
Myslím, že by bylo dobré, aby to zařízení vzniklo,“ 
konstatovala.

Krajskému předsedovi Národní rady osob se 
zdravotním postižením Miroslavu Valinovi se 
myšlenka zamlouvá. „Vypadá to velice zajímavě. 
Myslím, že řada vozíčkářů by to uvítala. Asi by to 
pro leckteré byl i nový důvod, proč se k vodě vy-
pravit, když by měli takovou zajímavou možnost 
a  mohli se v  Boleváku osvěžit,“ sdělil Miroslav 
Valina.

Jaroslav Nedvěd, iDNES.cz/Plzeňský kraj



Inzerce
Koupím „rikšu“: Sběratel (nikoli kšeftař) koupí starou invalidní tříkolku, tzv. „rikšu“. Pokud se pa-
matuji, jedny byly s jednou dlouhou, dozadu vodorovně směřující rukojetí, na které byly kliky pro 
pohon předního kola rukama přes dva řetězy a kterou se zároveň řídilo. Pak se ještě vyráběly vo-
zíky s motorem z motocyklu ČZ u pravého zadního kola, které motor poháněl. Řídilo se podobnou 
pákou jako u ručního vozíku, ovládání plynu a spojky bylo na rukojeti, startovalo a řadilo se táh-
ly a pákami poblíž motoru. Nepojízdnost, špatný stav, nekompletnost apod. nejsou překážkou!  
Pomozte zachránit mizející svědky minulosti, prosím!

Emil Nachlinger, Těšovice 51, 384 21 Husinec, 775 103 906, nachlinger@cbox.cz

Koupím mechanicky vozík: levně. Nejraději Praha a okolí. 
Věra Hesounová, tel. 737 444 239, mail – urox@seznam.cz

Naše RETRO
Vloni na zahájení lázeňské sezony vystoupil v Janských Lázních Václav Neckář. Paní Irena Korytá-
řová, kulturní referentka SLL, při této příležitosti našla fotku starou 42 let. Je na ní zpěvák s pacien-
ty dětské léčebny. Pokud jste se někdo na fotce poznal, dejte nám vědět. Budeme rádi. 

Redakce
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Rekondice Janské Lázně I, Sola Fide 12. až 26. 5. 2018
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